
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ. Α. Μπούρα και Ε.

Καρασαρλίδου, σελ. 14651
2. Ανακοινώνεται ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν.3153/2003
περί "Ποινικής ευθύνης των Υπουργών", όπως ισχύει, α. Στις
12-8-2016: Ποινική δικογραφία που αφορά σε πρόσωπα που
διετέλεσαν Υπουργοί Εθνικής  Άµυνας το 2001 και το 2006
και β. Στις 29-8-2016: Ποινική δικογραφία που αφορά στον
πρώην Υπουργό Οικονοµικών κ. Ιωάννη Βαρουφάκη, σελ.
14645

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 14642, 14643, 14644

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών µε αριθµό από 2829 έως 2894,

σελ. 14606 – 14622
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

14623 - 14640
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων:
i. σχετικά µε την έναρξη των εργασιών κατασκευής του

δρόµου Πάτρας-Πύργου, σελ. 14641
ii. σχετικά µε τη σύµβαση του Ελληνικού Δηµοσίου µε τη

DIGEA, σελ. 14644
β) Προς τον Υπουργό Επικρατείας, σχετικά µε την "κλοπή"

της εικόνας της ΕΡΤ από τον τηλεοπτικό σταθµό ΣΚΑΙ κατά
τη µετάδοση της λειτουργίας του Δεκαπενταύγουστου από
την Παναγία της Τήνου, σελ. 14645

γ) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
i. σχετικά µε το "πάγωµα" του συνόλου των εκτιµήσεων των

ζηµιών στις εκµεταλλεύσεις του αγροτοκτηνοτροφικού κό-
σµου και κατ' επέκταση των αποζηµιώσεων από τον ΕΛΓΑ,
σελ. 14648

ii. σχετικά µε τις καταστροφές στην παραγωγή του πορτο-
καλιού στον Νοµό Ηλείας από το έντοµο του διαλευρώδους,
σελ. 14650

δ) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τον ειδικό
φόρο κατανάλωσης (ΕΦΚ) στο κρασί, σελ. 14651

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ., σελ. 14605 - 14654

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 14642, 14643, 14644

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ Τ. , σελ. 14651, 14654
ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ Φ. , σελ. 14648, 14649
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 14644, 14645
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 14641, 14642, 14643, 14644
ΜΠΟΛΑΡΗΣ Μ. , σελ. 14648, 14649, 14650, 14651
ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 14643, 14645, 14646, 

14647, 14648
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 14647, 14648
ΣΠΙΡΤΖΗΣ Χ. , σελ. 14641, 14642, 14643, 

14644, 14645
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 14651, 14652, 14654
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ. , σελ. 14650

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’

Δευτέρα 29 Αυγούστου 2016



Αθήνα, σήµερα στις 29 Αυγούστου 2016, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 18.07’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Z’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝΟΣ ΛΥΚΟΥ-
ΔΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-

ρές προς το Σώµα. 
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από το Γραµµατέα της Βουλής

κ. Ιωάννη Κεφαλογιάννη, Βουλευτή Νοµού Ρεθύµνης, τα εξής:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’

Δευτέρα 29 Αυγούστου 2016



Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

14606 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 29 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14607



14608 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 29 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14609



14610 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 29 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14611



14612 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 29 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14613



14614 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 29 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14615



14616 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 29 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14617



14618 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 29 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14619



14620 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 29 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14621



14622 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 29 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14623



14624 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 29 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14625



14626 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 29 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14627



14628 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 29 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14629



14630 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 29 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14631



14632 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 29 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14633



14634 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 29 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14635



14636 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 29 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14637



14638 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΗ’ - 29 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2016 14639



14640 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 1177/22-8-2016 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηλείας της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Ιωάννη Κουτσούκου προς τον
Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε την
έναρξη των εργασιών κατασκευής του δρόµου Πάτρας – Πύρ-
γου.

Θα απαντήσει ο Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύ-
ων κ. Χρήστος Σπίρτζης.

Κύριε συνάδελφε, έχετε δύο λεπτά για την πρωτολογία σας.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι η τρίτη φορά που ερχόµαστε στη Βουλή,

µέσω της διαδικασίας του κοινοβουλευτικού ελέγχου, προκειµέ-
νου να ρωτήσουµε τι θα γίνει επιτέλους µε αυτόν τον πολύπαθο
δρόµο Πάτρα-Πύργος. Θέλω να σας πω ότι επειδή πέρασα αρ-
κετές µέρες στην εκλογική µου περιφέρεια, είναι ένα από τα βα-
σικά ερωτήµατα, µεταξύ των άλλων προβληµάτων, που αντιµε-
τωπίζει ο κόσµος

Μέχρι τώρα, κύριε Υπουργέ, ό,τι µας έχετε πει έχει διαψευ-
σθεί. Δηλαδή προσπαθήσατε στην αρχή να διασκεδάσετε τις εν-
τυπώσεις µετά την κατάτµηση του έργου, λέγοντας ότι µέχρι τον
Ιούνιο του 2015 θα έχουν προχωρήσει οκτώ δηµοπρατήσεις,
µετά όταν ήλθαµε εδώ τον Νοέµβριο µας είπατε ότι θα ξεκινή-
σουν οι δηµοπρατήσεις τον Δεκέµβρη και έχει περάσει ενάµιση
χρόνος, έχουν γίνει µόνο τρεις από τις οκτώ δηµοπρατήσεις του
κατατετµηµένου πλέον έργου και, ω του θαύµατος, κύριε Πρό-
εδρε, τις έχει πάρει ένας νέος εθνικός εργολάβος, η εταιρεία
«ΤΟΞΟΤΗΣ», για την οποία τόσα γράφονται και λέγονται αυτές
τις µέρες.

Το ερώτηµα, κύριε Υπουργέ, είναι πότε θα γίνουν οι υπόλοιπες
δηµοπρασίες. Έχουν εγκριθεί οι συµβάσεις των δηµοπρασιών
που έχουν γίνει από το Ελεγκτικό Συνέδριο; Πότε θα κάνετε και
θα συντάξετε τον φάκελο του µεγάλου έργου, για να εγκριθεί
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και θα ενταχθεί στο τοµεακό πρό-
γραµµα του Υπουργείου Μεταφορών η χρηµατοδότησή του; Εν
πάση περιπτώσει εκείνο που περιµένουν από εσάς να ακούσουν
οι πολίτες της Ηλείας και όσοι θρηνούν θύµατα είναι πότε θα ξε-
κινήσει το έργο και ποιο θα είναι το χρονοδιάγραµµα της υλο-
ποίησής του.

Διότι, κύριε Υπουργέ, οι πολίτες γνωρίζουν πολύ καλά ότι όπου
κατατµήθηκαν τα έργα, κάποιο λάθεψε στη µέση. Εµείς διεκδι-
κούµε αυτοκινητόδροµο Πάτρα-Πύργος. Δεν θέλουµε δρόµο
από τον Πύργο µέχρι τα Δουνέικα και από την Αµαλιάδα µέχρι
τη Βάρδα. Τέτοιους έχουµε, δόξα τω Θεώ. Πώς θα διασφαλιστεί
το ότι µε αυτές τις εκπτώσεις που έδωσαν οι εργολάβοι θα υλο-
ποιηθεί το έργο και δεν θα τα παρατήσουν στη µέση; Πώς θα συ-
νεννοηθούν οι οκτώ εργολαβίες και τι θα γίνει µε την τελευταία
εργολαβία που αφορά τη δυτική Αχαΐα, που όλοι περιµένουν να
απαντήσετε στο αίτηµα για την επαναχάραξη;

Όλα αυτά δείχνουν ότι ο προγραµµατισµός του έργου είναι
στο αβέβαιο µέλλον. Εκτός κι αν σήµερα µας πείτε κάτι διαφο-
ρετικό και µε έναν τρόπο που µπορεί να µας πείσει, βέβαια.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε Κου-

τσούκο.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, να απαντήσω σε αυτά που ενδιαφέρουν πρωτί-

στως τους πολίτες της Ηλείας, της Αχαΐας και της Μεσσηνίας,
δηλαδή το χρονοδιάγραµµα. 

Αξιότιµε κύριε συνάδελφε, όπως ξέρετε στην πρώτη εργολα-
βία για το έργο Πάτρα-Πύργος, ο διαγωνισµός αρχικά είχε προ-
κηρυχθεί στις 8 Μαρτίου του 2016. Αναβλήθηκε δύο φορές, στις
22 Μαρτίου και στις 5 Μαΐου και δεν διενεργήθηκε ούτε την τρίτη
φορά, λόγω της αποχής της ΕΜΔΥΔΑΣ και των εργοληπτών. 

Επαναπροκηρύχθηκε και έγινε στις 12 Ιουλίου, άρα στις εξαγ-

γελίες µας όχι µόνο ήµασταν συνεπέστατοι, αλλά το κάναµε και
νωρίτερα. Όπως είχαµε προγραµµατίσει, κάθε µήνα θα έβγαινε
µία δηµοπρασία.

Το πρώτο έργο έχει προϋπολογισµό 67.200.000 ευρώ, έχει
προαίρεση 3.400.000 ευρώ και έχει έκπτωση 53%.

Η δεύτερη εργολαβία έχει προϋπολογισµό 58.400.000 ευρώ
και προαίρεση 1.600.000 ευρώ. Οι τιµές που σας αναφέρω συµ-
περιλαµβάνουν τον ΦΠΑ. Το µήκος του αυτοκινητόδροµου είναι
8,96 χιλιόµετρα και η έκπτωση είναι 55,32%.

Στην τρίτη εργολαβία ο προϋπολογισµός είναι 53.250.000
ευρώ και οι προαιρέσεις 4.450.000 ευρώ. Το µήκος του αυτοκι-
νητόδροµου είναι 10,9 χιλιόµετρα, η έκπτωση 57,45%. 

Στην τέταρτη εργολαβία ο προϋπολογισµός είναι 70.710.000
ευρώ και το µήκος του αυτοκινητόδροµου είναι 9 χιλιόµετρα. Ο
διαγωνισµός θα γίνει στις 27 Σεπτεµβρίου αυτού του έτους. 

Στην πέµπτη εργολαβία το έργο προσδιορίζεται να προκηρυχ-
θεί στο τέλος Σεπτέµβρη του 2016 ή στις αρχές Οκτώβρη. Ο εκτι-
µώµενος προϋπολογισµός είναι 70.000.000 ευρώ. 

Στην έκτη εργολαβία το έργο προγραµµατίζεται µέχρι τις 20
Οκτωβρίου του 2016, στην έβδοµη µέχρι 30 Νοεµβρίου του 2016
και στην όγδοη µέχρι το τέλος του 2016. 

Στην επίκαιρη ερώτησή σας ρωτάτε αν θα τηρηθούν οι πρό-
νοιες του άρθρου 5 του ν.4219/2013, δηλαδή του νόµου της ανα-
θεώρησης της σύµβασης. Αναφέρω τι προβλεπόταν στην ανα-
θεώρηση της σύµβασης ως πρόνοιες και θα τοποθετηθώ πάνω
σ’ αυτές. 

Το Πάτρα-Πύργος αναφέρει ο νόµος του 2013 ότι πρέπει να
έχει ολοκληρωθεί όχι αργότερα από την ολοκλήρωση του έργου
της σύµβασης παραχώρησης, το Καλό Νερό-Κυπαρισσία να έχει
ολοκληρωθεί στο τέλος του 2016 και για το Πύργος-Καλό Νερό
έχει ένα ευχολόγιο. Θα το διαβάσω ακριβώς. Λέει: «Παραµένει
έργο προτεραιότητας το οποίο περιλαµβάνεται στον εθνικό σχε-
διασµό για τη σύνδεση του αυτοκινητοδρόµου Πάτρα-Πύργος-
Τσακώνα µε τον αυτοκινητόδροµο Κόρινθος-Τρίπολη-Καλα-
µάτα».

Είναι προφανές από τις πρόνοιες αυτές ότι και στην αναθεω-
ρηµένη σύµβαση παραχώρησης διατυπώθηκαν µερικές ηµερο-
µηνίες, για να χρυσώσουν το χάπι στους πολίτες της δυτικής
Ελλάδας, ηµεροµηνίες ψευδείς, όπως και τα χρονοδιαγράµµατα
των παραχωρήσεων του κ. Σουφλιά. 

Η προηγούµενη κυβέρνηση είχε προγραµµατίσει, λοιπόν, µία
διαγωνιστική διαδικασία µε ψευδές χρονοδιάγραµµα που απευ-
θυνόταν µόνο στις έξι µεγάλες τεχνικές εταιρείες και οι µελέτες,
οι ποσότητες και οι εργασίες που προβλέπονταν θα γίνονταν από
την κοινοπραξία που µετείχαν οι περισσότερες και οι µεγαλύτε-
ρες τεχνικές εταιρείες, δηλαδή της Ολυµπίας Οδού. Θα σας το
καταθέσω αυτό για να το έχετε. 

Δεν τα λέω εγώ αυτά. Η υπηρεσία τα αναφέρει και βάζει τα
εξής θέµατα για τον αρχικό διαγωνισµό: Η δηµοπράτηση, λέει,
θα γινόταν σε δύο στάδια. Προϋπόθεση για την πρόσκληση αυτή
ήταν η ένταξη του έργου σε συγχρηµατοδοτούµενο πρόγραµµα
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Οι οικονοµικές προσφορές των δια-
γωνιζοµένων θα γίνονταν µε κατ’ αποκοπή τιµές για οµάδες ή για
υποοµάδες εργασιών, δηλαδή το δηµόσιο δεν θα είχε ακριβείς
προµετρήσεις και θα έδιναν µια τιµή για όλα τα χωµατουργικά
του Πάτρα-Πύργος, για όλες τις γέφυρες του Πάτρα-Πύργος
κ.ο.κ..

Οι παραπάνω όροι και οι επιλογές, λέει η υπηρεσία, δηµιουρ-
γούσαν σοβαρά προβλήµατα και κινδύνους σε ό,τι αφορά την
οµαλή εξέλιξη του διαγωνισµού, αλλά και σε ό,τι αφορά την εξα-
σφάλιση της χρηµατοδότησης του έργου από την Ευρωπαϊκή
Ένωση, για λόγους που είναι προφανείς. 

Σηµειώνεται ότι εξαρχής µία εταιρεία είχε καταθέσει προ-
σφυγή και αίτηση για ασφαλιστικά µέτρα. Το εξ αντικειµένου
σαφές πλεονέκτηµα των εταιρειών που ήταν µέλη του παραχω-
ρησιούχου και είχαν συµµετάσχει στην εκπόνηση των µελετών
και στην κατασκευή µέρους των εργασιών του δηµοπρατούµε-
νου έργου όχι µόνο δεν ελαχιστοποιείτο, αλλά αντίθετα αυξανό-
ταν µε το επιλεγέν σύστηµα υποβολής προσφορών, δηλαδή το
παλιό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, να
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πούµε τα υπόλοιπα στη δευτερολογία, γιατί έχετε ήδη µιλήσει
διπλάσιο χρόνο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Έχουµε πολλά να πούµε στη δευτερολογία γιατί, όχι
ο κ. Κουτσούκος, αλλά άλλοι συνάδελφοι και κάποιοι απ’ αυτούς
που συµµετέχουν στο διαγωνισµό, αξιοποιούν αυτές τις τρεις δη-
µοπρασίες, κύριε Πρόεδρε, για να σπεκουλάρουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, απλά
να φροντίσουµε λίγο τον χρόνο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Βεβαίως. Αλλά αυτά που λέµε δεν τα λέω εγώ. Οι υπη-
ρεσίες τα λένε. Οι υπηρεσίες λένε ότι αν βγάζαµε το έργο δεν
θα είχε χρηµατοδότηση από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Οι υπη-
ρεσίες λένε ότι δεν υπήρχαν ποσότητες. Οι υπηρεσίες λένε κι άλ-
λα. Θέλετε να τα πω στη δευτεροµιλία; Θα τα πω στη δευτερο-
µιλία. 

Ολοκληρώνω την πρωτοµιλία µου. Θα καταθέσω και το έγ-
γραφο, για να το έχει και ο κ. Κουτσούκος, αν θέλει από τώρα.
Είναι και οι πίνακες των τριών δηµοπρασιών που έχουν γίνει.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προ-
αναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Εποµένως, αγαπητέ συνάδελφε, δεν υπήρχαν µελέτες, όπως
δεν υπήρχαν και στον υπόλοιπο αυτοκινητόδροµο. Δεν υπήρχαν
συγκεκριµένες ποσότητες και εργασίες. Ο διαγωνισµός απευθυ-
νόταν µόνο στις µεγάλες εταιρείες. Οι περισσότερες απ’ αυτές
µετείχαν στην παραχώρηση του Πάτρα-Πύργος και θα τις ανα-
φέρουµε. Είναι ο «ΑΚΤΩΡΑΣ», η «ΤΕΡΝΑ», η «J&P», η «ΑΘΗΝΑ»,
η «VINCI» και η «HOCHTIEF». Για να ξέρει και ο κόσµος τι γίνεται.
Δεν υπήρχαν ολοκληρωµένες απαλλοτριώσεις. Δεν υπήρχε φά-
κελος του έργου, δεν υπήρχε µελέτη κόστους-οφέλους, δεν υ-
πήρχε τίποτα.

Άρα, αν συνεχίζαµε τον διαγωνισµό που βρήκαµε και δεν τον
ακυρώναµε, θα είχαµε να αντιµετωπίσουµε τα προβλήµατα που
είχαν ως συνήθως τα δηµόσια έργα της χώρας, δηλαδή µη χρη-
µατοδότηση από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή λόγω «στρεβλού αν-
ταγωνισµού», λέει η υπηρεσία, δεύτερον, διαδικαστικές και
δικαστικές εµπλοκές, τρίτον, πρόσθετες αποζηµιώσεις, τέταρ-
τον, πολύ µεγαλύτερο κόστος για το δηµόσιο, πέµπτον, πριµο-
δότηση συγκεκριµένων εταιρειών, των γνωστών µεγάλων εται-
ρειών εβδόµης τάξης που µετείχαν και στην παραχώρηση της
Ολυµπίας Οδού.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριοι συνάδελφοι και

κύριε Υπουργέ, θερµά παρακαλώ να φροντίσουµε λίγο τον χρό-
νο. 

Κύριε Κουτσούκο, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Και εγώ µε την ανοχή σας, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µας είπατε ακριβώς τις ίδιες δικαιολογίες που

είπατε εδώ στη Βουλή στις 20-4-2015, όταν απαντήσατε στην επί-
καιρη ερώτησή µου σχετικά µε το γιατί κατατµήσατε το έργο.
Τότε, βεβαίως, εσείς, ο νεοφώτιστος στην Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ,
αλλά και τα υπόλοιπα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ, µπορούσατε να ξι-
φουλκείτε κατά της διαπλοκής και των µεγάλων εργολάβων. 

Έχει περάσει τώρα ενάµισης χρόνος. Έχει πέσει το φύλλο
συκής. Πρέπει να αποδείξετε, κύριε Υπουργέ, όπως η γυναίκα
του Καίσαρα που δεν φτάνει να είναι τίµια, αλλά και να φαίνεται,
ότι κι εσείς είστε το ίδιο. Ότι δεν κόψατε τον δρόµο, δηλαδή, σε
οκτώ κοµµάτια για να τα πάρουν κάποιοι δικοί σας.

Και πώς αποδεικνύεται αυτό; Αποδεικνύεται από το γεγονός,
όπως είπα, ότι τις τρεις εργολαβίες τις έχει πάρει ένας γνωστός
εργολάβος, γνωστός κουµπάρος δικός σας και άλλου µεγάλου
στελέχους της Κυβέρνησης, για τον οποίον λέγονται τα χίλια
µύρια. Για µαύρα χρήµατα τον καταγγέλλει ο κ. Καµµένος, ότι
έχει απλήρωτους εργαζόµενους, ότι είναι υπερήµερος σε µεγά-
λες δουλειές. Τώρα πρέπει να του απαντήσει και ο παρακαθήµε-
νός σας, κ. Παππάς, γιατί καθυστέρησε στην εγγυητική, γιατί
διεκδικεί να γίνει κι αυτός ένα άλλο µέρος του συστήµατος το

οποίο υποτίθεται πολεµούσατε, διεκδικώντας µια τηλεοπτική
άδεια. Άρα, λοιπόν, πετύχατε τον πρώτο στόχο, να µοιράσετε τις
δουλειές αλλού.

Αλλά τους πολίτες της Ηλείας τους ενδιαφέρει πότε θα γίνει
το έργο, κύριε Υπουργέ. Και εγώ σας έθεσα συγκεκριµένα ερω-
τήµατα. Είναι σίγουρο ότι θα εκτελεστούν και οι οκτώ εργολα-
βίες; Ότι θα συνενωθούν σε έναν ενιαίο αυτοκινητόδροµο; Είναι
βέβαιο ότι δεν θα υπάρξουν προβλήµατα µε την χάραξη που
διεκδικούσαν στη δυτική Αχαΐα και είχε τελεσιδικήσει η απόφαση
στο Συµβούλιο της Επικρατείας;

Είναι βέβαιο, κύριε Υπουργέ, ότι µε 57% έκπτωση θα εκτελε-
στεί το έργο ή θα γίνουν τα γνωστά, θα πάρουν τις προκαταβο-
λές και να φύγουν, θα το αφήσουν ηµιτελές; Ή θα τους δώσετε
πανωτίµι, όπως κάνατε στη Λέσβο µε πρόσθετη σύµβαση ή µε
επανατιµολόγηση; Υπάρχει στην πιάτσα µια φηµολογία µε τα
γνωστά γραφεία που ασχολούνται µε τις επανατιµολογήσεις. Δεν
θέλω να την ανοίξω τώρα αυτή τη συζήτηση.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Να την ανοίξουµε.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Βεβαίως, να την ανοίξουµε.
Εκείνο που έχει σηµασία είναι ότι εσείς πρέπει να απαντήσετε

στους πολίτες της δυτικής Ελλάδας –αυτήν τη στιγµή εκτός του
δικτύου των αυτοκινητοδρόµων είναι µόνο η Ηλεία, διότι δεν ολο-
κληρώνεται ο κύκλος Πάτρα-Πύργος-Τσακώνα- αν αυτός ο σχε-
διασµός θα υλοποιηθεί, αν θα γίνουν τα έργα, πότε θα ξεκινή-
σουν και πότε θα τελειώσουν. Γιατί δεν φτάνει να ξεκινήσει ένα
έργο. Πρέπει και να τελειώσει.

Και όπως διαβάσαµε, κύριε Υπουργέ, την προηγούµενη Κυ-
ριακή, δώσατε κάτι παραπάνω στους παραχωρησιούχους και
στους κατασκευαστές της Ολυµπίας Οδού, για να επιταχύνουν
το χρονοδιάγραµµα, για να παραδώσουν το έργο στις αρχές του
2017. Δεν ξέρω µε τι το συνδέετε στον πολιτικό σας σχεδιασµό
-γιατί δεν κάνετε τίποτα τυχαίο- αλλά το ερώτηµα είναι η πρόνοια
του άρθρου 5 του νόµου που µας διαβάσατε προηγουµένως, που
έλεγε ότι ο δρόµος Πάτρα-Πύργος θα ολοκληρωθεί ταυτόχρονα
µε την Ολυµπία Οδό, αν µπορεί να γίνει; 

Και φυσικά η απάντηση η δικιά µου είναι ότι δεν θα γίνει. Διότι
αν πάρουµε την καλύτερη εκδοχή, το έργο θα γίνει -το δικό µας-
το 2021. Άρα, εδώ έχετε παρανοµήσει. Και µη µας λέτε τώρα ότι
δεν ήταν καλά προετοιµασµένος ο διαγωνισµός, γιατί οι ίδιες οι
υπηρεσίες που σας λένε αυτά είναι αυτές που συνέταξαν το ΦΕΚ
και δηµοσιεύτηκε στην Εφηµερίδα των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων.
Και ξέρετε ότι οι γραφειοκράτες των Βρυξελλών τα κοιτάνε όλα.
Δεν δηµοσιεύεται τίποτα τυχαία. Το έργο είχε ενταχθεί στο επι-
χειρησιακό πρόγραµµα των µεταφορών της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, είχε πάρει ταυτάριθµο κωδικό στο Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων και είχε ΦΕΚ. Κι εσείς καταργήσατε τον διαγωνισµό
παρανόµως, τον ακυρώσατε, ενώ θα µπορούσατε να τον ανα-
στείλετε, για να τα µελετήσετε ξανά όλα αυτά καλύτερα. 

Άρα, κατά την άποψή µας, υπήρξε µια σκοπιµότητα. Σας κα-
ταγγέλλουµε γι’ αυτό. Σας το καταλογίζουµε. Εσείς δεν θα είστε
Υπουργός όταν αυτό το έργο ολοκληρωθεί ,αν ολοκληρωθεί.
Εµείς, όµως, θα είµαστε εδώ για να επαγρυπνούµε, γιατί οφεί-
λουµε, µε βάση την εντολή που µας έχει δώσει ο λαός της Η-
λείας, να πρωτοστατούµε για την ολοκλήρωση αυτού του έργου. 

Οι απαντήσεις που µας δώσατε σήµερα δυστυχώς δεν είναι
καθόλου πειστικές ούτε για το πότε θα ξεκινήσει ούτε για το πότε
θα τελειώσει. Μας είπατε µόνο χρονοδιαγράµµατα των δηµοπρα-
σιών. Για την «ταµπακιέρα», που λέει ο λαός µας, δηλαδή για το
πότε ξεκινάει και πότε ολοκληρώνεται ένα έργο, δεν µας είπατε
τίποτα. Πείτε, λοιπόν, χρονοδιαγράµµατα, για να δούµε αν θα
διαψευστείτε για άλλη µία φορά, όπως έχει γίνει µέχρι τώρα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και για τη µικρή ανοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε Κου-

τσούκο.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Κύριε Πρόεδρε, πρέπει επιτέλους να ειπωθούν οι
πραγµατικές αλήθειες στο Κοινοβούλιο και όχι τα ψέµατα και η
λάσπη κάποιων καναλιών, της Νέας Δηµοκρατίας και όσων συν-
τάσσονται µε συγκεκριµένα συµφέροντα, δηλαδή αυτά τού να
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κάνουµε διαγωνισµούς ώστε το 80% των έργων να είναι στους
«εκλεκτούς», στις έξι µεγάλες τεχνικές εταιρείες και σε δυο-τρεις
ξένες.

Να θυµίσω ότι ο αυτοκινητόδροµος Πάτρα-Πύργος ήταν τµή-
µα της παραχώρησης Κόρινθος-Πάτρα-Πύργος-Τσακώνα. Το θυ-
µάστε αυτό. Το τµήµα του αυτοκινητοδρόµου στην αναθεώρηση
της σύµβασης παραχώρησης βγήκε εκτός από την προηγούµενη
κυβέρνηση, όχι από τη δική µας. 

Έχετε πει, κύριε Κουτσούκο, ότι δώσατε κι εσείς µάχη για να
υπάρχει δέσµευση από την προηγούµενη κυβέρνηση για να δη-
µοπρατηθεί το έργο. Και το αποδεχόµαστε αυτό µαζί µε όλους
τους υπόλοιπους, κυρίως τους πολίτες, όµως οι µελέτες που θα
εδηµοπρατούντο από το έργο, έγιναν από τον παραχωρησιούχο,
δηλαδή από τις έξι εταιρείες που ανέφερα και πριν. 

Υπήρχαν κενά στον διαγωνισµό; Διαβάζω, για να δούµε ποιος
«στήνει» εδώ δουλειές και ποιος πρέπει και να είναι και να φαί-
νεται τίµιος: «Ακολουθούν ενδεικτικά παραδείγµατα για τα ανω-
τέρω, ασχέτως αν η προκαλούµενη αύξηση δαπάνης είναι µικρή
ή µεγάλη» λέει η υπηρεσία, η ίδια η υπηρεσία. «Πρώτον, τοπο-
θέτηση τρισδιάστατου γεωτάπητα, γεωκυψέλες στα πρανή των
ορυγµάτων. Η εργασία αναφέρεται στις γεωτεχνικές µελέτες. Η
εργασία αναφέρεται ως υποχρέωση του αναδόχου στην περι-
γραφή των περιλαµβανόµενων στην κατ’ αποκοπή τιµή των χω-
µατουργικών. Δεν περιλαµβάνεται στις προµετρήσεις. 

Δεύτερον, αποστράγγιση πρανών ορυγµάτων σε περιοχές µε
υψηλό υδροφόρο ορίζοντα. Η εργασία δεν αναφέρεται σαφώς
στις γεωτεχνικές µελέτες κ.λπ., δεν περιλαµβάνεται στις προµε-
τρήσεις. 

Τρίτον, επισκευές ηµιτελών τεχνικών, γέφυρες και οχετοί µε
αγκυρώσεις και λοιπά. Η εργασία δεν περιλαµβάνεται στις προ-
µετρήσεις.

Τέταρτον,…
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Υπουργού)
Κύριε Πρόεδρε, το έχω καταθέσει. Να το διαβάσει ο κ. Κου-

τσούκος. 
Σας καταθέτω, επίσης, κύριε Κουτσούκο, όλες τις µελέτες,

πώς ήταν και πώς είναι, ποιες ήταν πριν οι ποσότητες και ποιες
είναι σήµερα, ποιες εργασίες δεν προβλέπονταν. Και δεν είναι
δύο φάκελοι, είναι πέντε DVD, τι παραδώσανε και πώς γίνεται το
έργο. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων κ. 

Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει για τα Πρακτικά τους προανα-
φερθέντες φακέλους, οι οποίοι περιέχουν τα προαναφερθέντα
έγγραφα και τα προαναφερθέντα ηλεκτρονικά µέσα αποθήκευ-
σης δεδοµένων (DVD), τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Να τα δώσετε στον κ. Κουτσούκο, να βάλει έναν µηχανικό, για
να καταλάβει πώς γινόντουσαν τα έργα. 

Σκόπιµα αναφέρετε ότι γίνεται κατάτµηση. Πότε γίνεται κατά-
τµηση, κύριε συνάδελφε; Παράνοµα γίνεται κατάτµηση -αυτός
είναι ο όρος- όταν «σπας» ένα έργο, για να µην τηρείς την οδηγία
και την νοµοθεσία, ό,τι γινόταν στην περιφέρεια της Θεσσαλονί-
κης δηλαδή και αλλού. Δηλαδή, όταν πας σε διαδικασίες πρόχει-
ρων διαγωνισµών, αναθέσεων, µη δηµοσιότητας, µικρότερων
χρονικών διαστηµάτων δηµοπράτησης και λοιπά. Δεν έγινε κάτι
τέτοιο και το γνωρίζετε πάρα, πάρα πολύ καλά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, δεν γίνεται να µην απαντήσω. Χίλια συγγνώµη,
αλλά ζητώ την ανοχή σας.

Υπάρχει -αυτό θέλω να µας πείτε- οποιαδήποτε βοήθεια ή
οποιαδήποτε επιδότηση σε κάποιον διαγωνιζόµενο; Το γνωρίζετε
πολύ καλά ότι δεν υπάρχει. Τι υπάρχει όµως; Ότι δεν θα πάρουν
οι γνωστές µεγάλες εταιρείες το έργο µε µηδενική έκπτωση,
όπως πήραν το Κόρινθος–Πάτρα και είχαν πάρει και αυτό το κοµ-
µάτι, όπως γνωρίζετε, δεν θα δοθούν αποζηµιώσεις για πρόσθε-
τες εργασίες και απαλλοτριώσεις, γιατί δεν θα προβλέπονταν
στη µελέτη που θέλατε να συνεχίσουµε τη δηµοπράτηση, δεν θα

πληρώσει ξανά ο ελληνικός λαός -να µην πω τώρα τον χαρακτη-
ρισµό- που πληρώνει µέχρι τώρα.

Το έργο συνολικά είναι 500 εκατοµµυρίων. Και αφήστε τον
πρώτο µειοδότη. Ο δεύτερος σε κάθε έναν από τους τρεις δια-
γωνισµούς έχει εκπτώσεις 49,5%, 48,5%. Ξέρετε πόσο είναι 50%
στα 500 εκατοµµύρια; Είναι 250 εκατοµµύρια που θα πλήρωνε ο
ελληνικός λαός, αν πηγαίναµε µε άλλες λογικές, 90 εκατοµµύρια
εκτιµάνε κάποιοι άλλοι.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Δηλαδή, το χιλιόµετρο πόσο
πάει στους άλλους;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Κύριε Νικολόπουλε, αφήστε το αυτό να το εξετάσουµε
µόλις τελειώσουν τα έργα που ξεκίνησε ο κ. Σουφλιάς και ανα-
θεώρησε η προηγούµενη κυβέρνηση.

Μας κατηγορείτε, λοιπόν, γιατί ο συγκεκριµένος εργολήπτης
πρόσκειται –λέει- στην Κυβέρνηση και έχει φιλικές σχέσεις. Εγώ
έχω µε τον γιο του, να ξέρετε, για να µην µπερδεύεστε.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεν ξέρω τις «κουµπαριές» του κα-
θενός.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Ρωτήστε, όµως, τα στελέχη, τους Βουλευτές σας,
κύριε Κουτσούκο, για τον ίδιο τον εργολήπτη. Φιλικότατες σχέ-
σεις για δεκαετίες είχαν. 

Ούτε στον χώρο του Τύπου είναι νέος ο κ. Καλογρίτσας, πα-
λιός είναι. Ρωτήστε το κόµµα σας, τον ξέρουν καλά. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Όπως και εσάς.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Τους Υπουργούς, τους παλιούς, που είχατε, ρωτήστε
τους. Εγώ θα σας πω για τον γιο του ό,τι θέλετε. 

Αυτό που είναι ανήθικο, λοιπόν, και παράνοµο είναι να «στή-
νονται» τα έργα µε 0% έκπτωση. Δώσαµε, λένε κάποιοι, τα έργα.
Πώς τα δώσαµε; Πάρτε τους πίνακες που σας έδωσα και δείτε
τις εκπτώσεις. Τα δώσαµε µε 55% και 57% και 53% έκπτωση;
Έτσι τα δίνουν τα έργα; Κοιτάξτε τα έργα που δινόντουσαν στις
προηγούµενες κυβερνήσεις µε 0% έκπτωση και µε 4%, για να
δούµε πώς δίνονταν τα έργα. Έτσι δίνονταν τα έργα.

Αυτά που µας κατηγορείτε, σας ευχαριστώ πάρα πολύ, δεί-
χνουν ότι µάλλον κάνουµε καλά τη δουλειά µας, γιατί αλλιώς θα
τα δίναµε µε άλλες διαδικασίες και µε άλλες εκπτώσεις.

Θα ήταν, επίσης, καλό να δείτε ξανά τους πίνακες µε τις προ-
σφορές, γιατί µέσα εκεί έχουν δώσει προσφορές και οι εταιρείες
που µετέχουν στην κοινοπραξία του Κόρινθος–Πάτρα, και δεν
έδωσαν 55% ή 50% έκπτωση, έδωσαν 25%, 30%. Γιατί δεν το έδι-
ναν και στον άλλον αυτοκινητόδροµο Κόρινθος–Πάτρα; Γιατί δεν
το έδωσαν στο Πάτρα–Πύργος, όταν ήταν µέσα στην παραχώ-
ρηση; Για απαντήστε µας σε αυτά. Φέρτε µας έναν Υπουργό που
το χειριζόταν τότε το έργο να µας απαντήσει. Και ήταν µε 0% έκ-
πτωση.

Βέβαια, επειδή µας λέτε για χρονοδιαγράµµατα, δεν είχατε
κάνει ούτε µελέτη κόστους–οφέλους. Πώς θα πήγαινε και θα γι-
νόταν φάκελος µεγάλου έργου στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή για να
ενταχθεί, όταν δεν είχε γίνει ούτε αυτό; Και µε τι στοιχεία άλλω-
στε να γίνει, όταν δεν είχατε ποσότητες, δεν είχατε τίποτα, όταν
οι περιβαλλοντικές ήταν «στον αέρα» και, κυρίως, κύριε Κου-
τσούκο, όταν ως συνήθως δεν είχαν ολοκληρωθεί οι απαλλοτριώ-
σεις «τυχαία» και σε αυτό το έργο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, έχου-
µε προχωρήσει πολύ στον χρόνο. Τον έχουµε υπερβεί κατά πολύ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Τι να κάνω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ναι, αλλά διαχειριζό-
µαστε επίκαιρες ερωτήσεις.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Αυτό που θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, µε δύο λόγια
είναι ότι, όση λάσπη και να ρίχνει το γνωστό κανάλι, το κόµµα
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ας βάζουν σποτάκια και για
άλλα τηλεπαιχνίδια.

Και όσοι θέλουν να υπηρετήσουν το παλιό σύστηµα, που ήταν
το τρίγωνο τραπεζών, οικονοµικού συστήµατος και ΜΜΕ και πο-
λιτικού συστήµατος, αυτό µην ψάχνετε να το βρείτε σε εµάς.
Εσείς µε ξέρετε προσωπικά πάρα πολλά χρόνια και όταν χειρι-
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ζόσασταν συνδικαλιστικά θέµατα. Ξέρετε ότι διαχρονικά µε αυτό
το σύστηµα έχω χτυπηθεί, έχω κάνει διασπάσεις. Τα ξέρετε. Άρα
µη µου λέτε εµένα: «Και να είναι και να φαίνεται τίµιο.». Και είµαι
και φαίνοµαι και όποιος έχει οποιαδήποτε απορία να έρθει να µε
βρει. Εγώ τον προκαλώ δηλαδή εδώ, δηµόσια, να µας πει ποια
είναι η διαδικασία που δεν είναι ορθή, πού είναι η παρανοµία,
πού είναι το ανήθικο. Στο 55% έκπτωση; 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Θα γίνει ο δρόµος, κύριε Υπουργέ,
και πότε; Αυτό ρώτησα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Θα γίνει, κύριε Κουτσούκο, ο δρόµος. Εκεί είµαστε
µαζί. Θα γίνει ο δρόµος. Πρέπει –κι εκεί έχετε δίκιο- να ολοκλη-
ρωθεί η µελέτη κόστους–οφέλους και ο φάκελος µεγάλου έργου.
Για να γίνει αυτό, όµως, έπρεπε να έχουµε οικονοµικά στοιχεία.
Δεν µπορούσε να γίνει αλλιώς. Τώρα έχουµε οικονοµικά στοιχεία
και µάλιστα τώρα έχουµε οικονοµικά στοιχεία αξιόπιστα, γιατί
έχουµε και τα ποσοστά εκπτώσεων των εργοληπτών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, µιλάτε
εννιά λεπτά. Δεν µπορείτε να µιλήσετε παραπάνω. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ για την ανοχή σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ κι εγώ. 
Επόµενη είναι η πέµπτη µε αριθµό 1186/23-8-2016 επίκαιρη

ερώτηση  πρώτου κύκλου του Βουλευτή Λαρίσης των Ανεξαρτή-
των Ελλήνων κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Υποδο-
µών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε τη σύµβαση του ελ-
ληνικού δηµοσίου µε την «DIGEA».

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Κόκκαλη θα απαντήσει πάλι ο κ.
Σπίρτζης. 

Κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για την πρωτο-
λογία σας. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η επίκαιρη ερώτηση αφορά την «DIGEA». Κα-

τόπιν σχετικού διαγωνισµού της Εθνικής Επιτροπής Τηλεπικοι-
νωνιών υπεγράφη µεταξύ του ελληνικού δηµοσίου και της
εταιρείας «DIGEA» µια δεκαπενταετής σύµβαση, η οποία έχει όχι
µόνο αποικιακούς όρους, αλλά και µονοπωλιακούς. 

Ήταν -και είναι- δεκάδες οι επίκαιρες ερωτήσεις συναδέλφων
µας το 2013, το 2014 και το 2015, που αφορούσαν τον τρόπο λει-
τουργίας της συγκεκριµένης σύµβασης και µάλιστα τη µονοπω-
λιακή και δεσπόζουσα θέση της «DIGEA», αλλά και τον αποι-
κιοκρατικό χαρακτήρα της σύµβασης. Συγκεκριµένα: Κι ένας να
εµφανιστεί στον συγκεκριµένο διαγωνισµό κατοχυρώνεται, χωρίς
να υπάρχει δυνατότητα τουλάχιστον να υπάρχουν δύο. 

Οι λευκές περιοχές στην Ελλάδα είναι αρκετές. Το πρόβληµα
προσπάθησε να το λύσει η Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών µε
µια οδηγία στους ΟΤΑ α’ και β’ βαθµού, δίνοντας εντολή να κα-
λύπτουν µε ίδια µέσα τον εξοπλισµό. Πολλοί ΟΤΑ δεν µπόρεσαν.
Εδώ δεν µπορούν να πληρώσουν ανελαστικές δαπάνες. Άλλοι
ενέγραψαν τις σχετικές δαπάνες στον προϋπολογισµό τους,
πλην όµως δεν µπόρεσαν να πάρουν τα χρήµατα, διότι δεν προ-
βλέπεται. 

Επίσης, εδώ γεννάται το εξής ερώτηµα: Μόνο η «DIGEA»; Δεν
υπάρχει άλλος, κάποιος, ο οποίος να έχει τη γνώση; Αυτό θα ρω-
τήσει ο ελληνικός λαός. Και βέβαια υπήρχε, µε τρία γράµµατα, η
ΕΡΤ. Έκλεισε, όµως, τη στιγµή που ανέβαινε η «DIGEA», µε απο-
τέλεσµα σήµερα να έχει το µονοπώλιο η «DIGEA» και να αναγ-
κάζονται περιφερειακά κανάλια να πληρώνουν διόδια στην
«DIGEA». Ήδη πιθανότατα να αυξηθούν και τα χρήµατα που πλη-
ρώνουν τα περιφερειακά κανάλια. 

Εν όψει όλων αυτών, κύριε Υπουργέ, και πάντα µε σεβασµό
στον χρόνο, ερωτάσθε: Θα συνεχιστεί το «Γιάννης κερνάει, Γιάν-
νης πίνει»; Θα ξεκαθαρίσει το τοπίο και στο θέµα των συχνοτή-
των; Έχει γίνει πραγµατική αποτίµηση της χρήσης του δηµοσίου
αγαθού του ραδιοτηλεοπτικού σήµατος; 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων

κ. Χρήστος Σπίρτζης. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Κατ’ αρχάς να σας ευχαριστήσω για την επίκαιρη ερώ-
τηση, κύριε συνάδελφε. Δυστυχώς, τα τρία λεπτά είναι λίγα για
να περιγράψει κανείς το όργιο των διαγωνιστικών διαδικασιών
που έγιναν για την «DIGEA». Όµως, ο φάκελος έχει ανοίξει. 

Πέρυσι, εδώ και πάνω από έναν χρόνο, την 1η Ιουλίου 2015,
ενηµέρωσα την αρµόδια εισαγγελέα για τα στοιχεία που βρή-
καµε σε σχέση µε τον διαγωνισµό. Θα τα αναφέρω επιγραµµα-
τικά. Ο διαγωνισµός έχει τέτοιες διαδικασίες, που, εάν τις τη-
ρούσαµε στο Υπουργείο ή τις τηρούσε µία περιφέρεια ή ένας
δήµος, εµείς τουλάχιστον θα ήµασταν αλλού. Δεν λέµε για τη
συνδροµή του «Η αλήθεια να λέγεται», της γνωστής οµάδας.

Έχουµε πληµµέλειες και παραλείψεις. Έχουµε ενέργειες
µελών της ΕΕΤΤ αναφορικά µε τον µη αποκλεισµό της µίας δια-
γωνιζόµενης εταιρείας. Παρ’ ότι έλεγε ο νόµος ότι δεν µπορούν
να είναι και πάροχοι περιεχοµένου, δηλαδή κανάλια -η «DIGEA»
έχει µετόχους τα έξι πανελλαδικά κανάλια-, δυστυχώς προχώρη-
σαν και αποδέχτηκαν την προσφορά.

Και δεν φτάνει µόνο αυτό. Είχαν προβλέψει και στους όρους
του διαγωνισµού, παρ’ ότι δεν κατέβηκε κανείς για τις συχνότη-
τες των περιφερειακών καναλιών, να τους αναθέσουν και αυτά.

Θέλω να είµαι λίγο παραστατικός, για να καταλάβετε όλοι για
τι έσοδα µιλάµε για την «DIGEA». Ας θεωρήσουµε ότι όλο το
εύρος συχνοτήτων ήταν το παλιό εύρος, που είχαµε σε ένα παλιό
ραδιόφωνο, αυτό µε τη βελόνα, και ότι ερχόταν το ελληνικό δη-
µόσιο να πει ότι σε αυτές τις συχνότητες θα εκπέµπει η τηλεό-
ραση, σε αυτές η κινητή τηλεφωνία, σε αυτές το ραδιόφωνο
κ.ο.κ.. Έτσι το 1/3 το έχουµε δώσει στην κινητή τηλεφωνία και
έφερε έσοδα 380 εκατοµµύρια και το τριπλάσιο ακριβώς δόθηκε
στην «DIGEA» και φέρνει έσοδα 18 εκατοµµύρια και στρεβλώ-
σεις, βεβαίως.

Αυτά τα έχω ξανακαταθέσει στη Βουλή, όταν συζητιόταν ο
νόµος, τον οποίο θα ακυρώσει ο κ. Μητσοτάκης. Είναι απάντηση
της ΕΕΤΤ. Θα τα καταθέσω.

Τι είχαν κάνει; Αυτή η ανεξάρτητη ρυθµιστική αρχή δεν πέρασε
ούτε και από τον έλεγχο του Ελεγκτικού Συνεδρίου γι’ αυτόν τον
διαγωνισµό.

Βέβαια, εκτός απ’ αυτά, άλλαξε απαράβατους όρους του δια-
γωνισµού µετά τον διαγωνισµό, όπως είναι το τεχνοοικονοµικό
µοντέλο, όπως είναι ο χρόνος παράδοσης συστήµατος. Και ο
χρόνος αυτός του δικτύου απέτρεψε πάρα πολλούς να κατέβουν
σε αυτόν τον διαγωνισµό.

Θα καταθέσω, λοιπόν, -για να το έχετε- και τι καταθέσαµε στον
εισαγγελέα πριν από έναν χρόνο. Όπως θα καταθέσω –για να
δείτε πώς λειτουργούσε η προηγούµενη κυβέρνηση- τα αποτε-
λέσµατα. 

Επειδή είµαστε έτοιµοι για τη διόρθωση του χάρτη συχνοτή-
των που έκανε η προηγούµενη κυβέρνηση, θέλω να δείτε αυτούς
εδώ τους χάρτες. Όπου βλέπετε πορτοκαλί, είναι αυτό που κα-
λύπτεται. Όλα τα υπόλοιπα χρώµατα µε κίτρινο, µε γαλάζιο, µε
µαύρο είναι οι περιοχές που δεν καλύπτονται. Εδώ είναι στην Αι-
τωλοακαρνανία, εδώ είναι στην Αχαΐα, εδώ είναι στα Χανιά, εδώ
είναι στη Χαλκιδική –είναι τελείως ξεχασµένη η Χαλκιδική-, εδώ
είναι στη Δράµα και στην Ξάνθη. 

Αύριο µε το καλό ξεκινάει –είναι εδώ και ο Νίκος Παππάς-
αυτός ο διαγωνισµός για τις τηλεοπτικές άδειες. Θα κάτσουµε,
λοιπόν, να δούµε –έχουµε ολοκληρώσει τη δουλειά- τη διόρθωση
της κοινής υπουργικής απόφασης που βγήκε από την προηγού-
µενη κυβέρνηση για να εξυπηρετήσει ένα πράγµα, να έχει πολύ
χαµηλό κόστος η επένδυση που θα έκανε ο ένας διαγωνιζόµενος
στον διαγωνισµό για τις συχνότητες. 

Έφυγε ο κ. Κουτσούκος για να δει πώς «στήνονται» οι διαγω-
νισµοί.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προ-
αναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μάλιστα. Ευχαριστού-
µε, κύριε Υπουργέ.

Τον λόγο έχει ο κ. Κόκκαλης για τρία λεπτά για τη δευτερολο-
γία του.
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ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Συµπληρωµατικά ήθελα να ρωτήσω,
εάν αυτή η περιβόητη σύµβαση µεταξύ της ΕΕΤΤ, της Εθνικής
Επιτροπής Ταχυδροµείων και Τηλεπικοινωνιών και της «DIGEA»
είναι προσβάσιµη, εάν έχει γνωστοποιηθεί, δηµοσιοποιηθεί.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Η πρώτη ή η δεύτερη;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Γιατί δεν γνωρίζουµε τους αποικια-
κούς όρους και δεύτερον, το υψηλό κόστος αυτή τη στιγµή για
την «DIGEA» είναι ένας πραγµατικός βραχνάς για τα περιφερει-
ακά κανάλια.

Εάν µπορείτε, να πείτε τώρα τι σκοπεύετε να πράξετε. Δια-
πραγµάτευση της σύµβασης, κάποιους άλλους όρους; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Βεβαίως.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Διότι είναι πάρα πολλά τα περιφερει-
ακά κανάλια, τα οποία δεν µπορούν να αντέξουν αυτό το υψηλό
κόστος µετάδοσης του σήµατος.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Κύριε Κόκκαλη, θα σας πω και τι φροντίζουµε να κά-
νουµε, αλλά καλό είναι να έχετε µερικά στοιχεία για το πώς κυ-
βερνούσαν τη χώρα, επειδή µας λένε ότι δεν φτάνει να είµαστε
τίµιοι, λέει, αλλά θέλουν να φαινόµαστε κιόλας. Φαινόµαστε. Φαι-
νόµαστε, γιατί µας βρίζουν τόσο πολύ οι συγκεκριµένοι, που είναι
µεγάλη ικανοποίηση για εµάς. Ας λένε ό,τι θέλουν από το πρωί
µέχρι το βράδυ. Η υπόθεση αυτή θα απασχολήσει τις δικαστικές
αίθουσες.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Της «DIGEA» η υπόθεση;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Της «DIGEA» η υπόθεση και της ΕΕΤΤ και όσων εµπλέ-
κονται.

Διαβάζω έγγραφο της υπηρεσίας, της ίδιας υπηρεσίας, -
επειδή και πριν συζητούσαµε για την ίδια υπηρεσία- µε αριθµό
πρωτοκόλλου 84. «Προέκυψαν, λοιπόν», λέει, «από τη δηµόσια
διαβούλευση θετικά και αρνητικά σχόλια, τα οποία παρέλαβε και
επεξεργάστηκε το γραφείο του γενικού γραµµατέα τηλεπικοινω-
νιών και ταχυδροµείων. Η υπηρεσία µας δεν προχώρησε στη
σύνταξη σχεδίου ΚΥΑ µε βάση τη µελέτη και τα αποτελέσµατα
της δηµόσιας διαβούλευσης, διότι µε το υπ’ αριθµόν 1501/4-10-
2012 έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Τηλεπικοινωνιών και
Ταχυδροµείων, κ. Μενέλαος Δασκαλάκης, έδωσε γραπτή εντολή
στην υπηρεσία, να προχωρήσει στην έκδοση ΚΥΑ µε βάση το τε-
χνικό παράρτηµα που συνόδευε την εν λόγω γραπτή εντολή. 

Κατά συνέπεια η εκδοθείσα ΚΥΑ αποτυπώνει τον χάρτη των
συχνοτήτων της επίγειας ψηφιακής τηλεόρασης σύµφωνα µε την
εντολή της τότε πολιτικής ηγεσίας». 

Να σας ενηµερώσω, κύριε Κόκκαλη, ότι το Υπουργείο τότε είχε
δώσει µελέτη και η µελέτη αυτή, που έγινε από το Εθνικό Μετσό-
βιο Πολυτεχνείο και από το Πανεπιστήµιο Πειραιά, δεν έβγαλε
εκατόν πενήντα έξι σηµεία, αλλά έβγαλε µερικές εκατοντάδες
σηµεία, κοντά εννιακόσια. Το έβγαλαν σε διαβούλευση και µετά
έβγαλαν χωρίς την Υπηρεσία, την ίδια Υπηρεσία, όπως λέει και η
Υπηρεσία, Κοινή Υπουργική Απόφαση µε εκατόν πενήντα έξι ση-
µεία. Έχω και το έγγραφο του κ. Δασκαλάκη και όλη την αλλη-
λογραφία και τα καταθέτω στα Πρακτικά, για να δούµε πώς
διακυβερνιόταν η χώρα και µε ποιον τρόπο έβγαινε ο χάρτης των
συχνοτήτων.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προ-
αναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Αυτό έχει το αποτέλεσµα που γνωρίζετε -και καλά κάνατε και
κάνατε την ερώτηση-, δηλαδή πάρα πολλά κανάλια, από την ανα-
θεώρηση του χρηµατοοικονοµικού µοντέλου που δεν προβλεπό-
ταν, που καταστρατηγήθηκε ακόµα και σε αυτόν τον στηµένο
διαγωνισµό και άλλαξε στη συνέχεια, σήµερα λεηλατούν τα πε-
ριφερειακά κανάλια. 

Είναι προφανές ότι υπάρχουν κακές ανταγωνιστικές προϋπο-
θέσεις µετά τον διαγωνισµό που θα γίνει αύριο και είναι προφα-
νές -αλλά δεν θα κάνουµε εµείς ούτε τους εισαγγελείς ούτε τους
δικαστές- ότι όταν ολοκληρώσει ο εισαγγελέας την έρευνα που
κάνει, ανάλογα µε το αποτέλεσµα που θα βγάλει, θα κάνουµε και
εµείς ως Υπουργείο, τις απαραίτητες ενέργειες που οφείλουµε
να κάνουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιο-
σύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, διαβίβασε στη
Βουλή σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον
ν.3126/2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύει,

1. Στις 12-8-2016: Ποινική δικογραφία που αφορά σε πρόσωπα
που διετέλεσαν Υπουργοί Εθνικής Άµυνας το 2001 και το 2006.

2. Στις 29-8-2016: Ποινική δικογραφία που αφορά στον πρώην
Υπουργό Οικονοµικών κ. Ιωάννη Βαρουφάκη.

Θα συζητηθεί τώρα η πέµπτη µε αριθµό 1185/23-8-2016 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Ανεξάρτητου Βουλευτή
Αχαΐας κ. Νικολάου Νικολόπουλου προς τον Υπουργό Επικρα-
τείας, σχετικά µε την «κλοπή» της εικόνας της ΕΡΤ από τον τη-
λεοπτικό σταθµό «ΣΚΑΙ» κατά τη µετάδοση της λειτουργίας του
Δεκαπενταύγουστου από την Παναγία της Τήνου. 

Θα απαντήσει ο Υπουργός Επικρατείας κ. Νικόλαος Παππάς.
Τον λόγο έχει ο κ. Νικολόπουλος για δύο λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, να ρωτήσω

γιατί δεν θα δείξουν τα κανάλια τίποτε απ’ αυτά απόψε; Ε, όχι,
θα είµαι αφελής! 

Εδώ βλέπω πρωτοσέλιδο που λέει «Τα mails της προδοσίας.
Οι εντολές του ΔΝΤ και της EUROSTAT προς τον Γιώργο Παπα-
κωνσταντίνου. Αλλοιώστε το έλλειµµα γρήγορα και µε εχεµύ-
θεια».

Ε, καλά, σιγά που θα το παίξει ο Αλαφούζος! Σιγά που θα το
παίξει το «MEGA»! Σιγά, είναι θέµα αυτό; Σιγά που θα το παίξουν
ή θα αξιώσει να το κάνουν ο κ. Μητσοτάκης, σ’ αυτούς που λέει
«θα σας χαρίσω πίσω τις άδειες»! 

Κύριε Μητσοτάκη, να τους δώσετε και τα δανεικά, γιατί χρω-
στούν και πολλά! Πρέπει να πείτε ότι θα χαρίσετε και τα δανεικά,
για να µπορούν να ξαναπαίζουν οι νταβατζήδες. 

Κύριε Σπίρτζη, τι να σας πω, πάντως είναι να µη σας κάνει κα-
νείς κουµπάρο! Κάνε κουµπάρο, να δεις καλό! Εάν στους κουµ-
πάρους σας δίνετε τα έργα µε 60% και οι νταβατζήδες τα έπαιρ-
ναν µε 0%, τι να σας πω, εγώ δεν θα ήθελα ούτε να σας ξέρω,
όχι να σας έχω κουµπάρο! 

Όµως δεν µπορώ να καταλάβω τι κάνετε και εσείς. Καλά, εί-
παµε ότι βλέπουµε «ΣΚΑΪ» να διασκεδάζουµε. Όµως και ο «ΣΚΑΪ»
κλέβει την εικόνα της Μεγαλόχαρης, πάλι διασκεδάζουµε; Δια-
σκεδάζαµε, όταν το «MEGA» πήγαινε και έκανε ρευµατοκλοπή;
Ούτε και αυτό ήταν θέµα, για να παίξει στα δελτία των ειδήσεων.
Βεβαίως, είναι δυνατόν! 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι µάχες που
ξεκίνησαν επί πρωθυπουργίας Κώστα Καραµανλή συνεχίζονται
και κορυφώνονται και είµαστε πραγµατικά σε µια τέτοια συγκυ-
ρία, σε µια τέτοια στιγµή, που ειλικρινά δεν µπορώ να καταλάβω
πώς νιώθει ο κ. Μητσοτάκης. Γιατί το πώς νιώθουν οι νεοδηµο-
κράτες το ξέρω -γιατί ένας απ’ αυτούς είµαι εγώ- σήµερα που
βλέπουν εκείνος ο αγώνας, επιτέλους, να δικαιώνεται. 

Ο πόλεµος, λοιπόν, µε τους νταβατζήδες µαίνεται αλλά και
κερδίζεται. Έχουν χάσει όµως –το βλέπουµε όλοι- την ψυχραιµία
τους, βλέποντας ότι έφτασε το τέλος της βασιλείας των νταβα-
τζήδων και φθάνουν σε πρωτοφανή για τα δηµοκρατικά µας χρο-
νικά γεγονότα, να ποινικοποιούν δηλαδή ακόµη και τον κοινοβου-
λευτικό έλεγχο, κύριε Πρόεδρε. Λαθεύουν. Χρησιµοποιούν τις
αγωγές ως φίµωτρο. Προηγήθηκε ο Δηµήτρης ο Μελισσανίδης.
Θα σας καταθέσω τις αγωγές. Ακολούθησε προ ολίγων ηµερών
ο Γιάννης Αλαφούζος, όπως µε απείλησε µέσα στην εξεταστική
επιτροπή. 

Θέλω να πω ότι αυτές οι αγωγές τη δηµοκρατία προσβάλλουν
και όχι τον όποιον Βουλευτή, αγωγές που υποδηλώνουν την ετσι-
θελική νοοτροπία τους, γιατί ένιωθαν οι άνθρωποι ότι ήταν ανε-
ξέλεγκτοι και υπεράνω των νόµων, ότι µπορούσαν να ποδοπα-
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τούν και τη βούληση του ελληνικού λαού. 
Ως γνωστόν, εδώ και χρόνια έχω καταθέσει πάµπολλες ερω-

τήσεις γύρω απ’ αυτά τα ζητήµατα, που αφορούν σε «γκρίζες» ή
παράνοµες δράσεις διαφόρων επιχειρηµατιών ή άλλων παραγόν-
των, προκειµένου να ελεγχθούν και να ενεργήσουν τα δέοντα οι
Υπουργοί. 

Λέει ο κ. Σπίρτζης ότι ενάµιση χρόνο περιµένει να δει τι θα γίνει
µε την «DIGEA». Τι θα γίνει, κύριε Σπίρτζη; Να τους πείτε να πάνε
να κάνουν µια αίτηση για το άλλο κρατικό ίδρυµα, του Κορυδαλ-
λού, γιατί και εκεί υπάρχει µεγάλη ουρά. 

Αυτό ακριβώς, λοιπόν, έκανα και µε την υπ’ αριθµόν 4233 ερώ-
τησή µου, που ζητά ο κ. Αλαφούζος 250.000 ευρώ εις βάρος µου.
Την απειλή του, κατ’ αρχάς, ξαναλέω ότι δεν την λαµβάνω σο-
βαρά υπ’ όψιν, γιατί νοµίζω ότι εκείνο που είναι σηµαντικό, είναι
η Ελλάδα να µην επιτρέψουµε να είναι «Μπανανία», να έχει µια
κολοβή κοινοβουλευτική δηµοκρατία, να έχει φιµωµένους και
τροµοκρατηµένους Βουλευτές. 

Εγώ είµαι σίγουρος ότι όλους τους συναδέλφους -και πολύ
πιο σίγουρος για εµένα- αυτές µας χαλυβδώνουν ακόµη περισ-
σότερο, γιατί έχουµε σύµµαχο τον ελληνικό λαό. 

Ταυτόχρονα, όµως, έχουµε υποχρέωση, θεωρώ, κύριοι Υπουρ-
γοί, να θωρακίσουµε τον κοινοβουλευτικό έλεγχο και το κοινο-
βουλευτικό έργο. Χωρίς, λοιπόν, να ζητώ καµµία προσωπική κά-
λυψη, µου αρκεί πώς από αυτό εδώ το Βήµα της Βουλής, είχα
πει στην Ώρα του Πρωθυπουργού σε σχετική ερώτηση, που είχε
έρθει εκείνος να απαντήσει, πως οτιδήποτε µπορεί να µου συµ-
βεί, αλλά θα πρέπει να ξέρουν ο πολιτικός κόσµος, οι Έλληνες
πολίτες, η οικογένειά µου, τα παιδιά µου, τι έχει συµβεί και από
ποιους έχει συµβεί. 

Αυτή είναι η δική µου θωράκιση, να καταγγέλλω σήµερα εδώ
από το Βήµα της Βουλής όλα αυτά και προσβλέποντας και σε
εσάς, να πιστεύω ότι θα πράξετε και εσείς τα δέοντα, για να µην
αισθάνεται κανείς απροστάτευτος και διωκόµενος ο κοινοβου-
λευτικός κόσµος της χώρας και η δηµοκρατία, σ’ αυτή την πάγια
και σκληρή αναµέτρηση, µε όσους νοµίζουν ότι µπορούν ακόµη
να δρουν σε βάρος της χώρας και των θεσµών ασύδοτοι αλλά
και θωρακισµένοι. 

(Στο σηµείο αυτό χτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μόνος, λοιπόν, θώρακας και καταφύγιο όλων µας –και τελει-
ώνω, κύριε Πρόεδρε, γιατί την ξέρει την ερώτηση ο κύριος Υ-
πουργός- είναι η δηµοκρατία και η διαφάνεια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Όµως, νοµίζω ότι πρέπει να ακουστούν αυτά που είπα προ-

ηγουµένως και για αυτό τα λέω, γιατί γίνονται και την κατάλληλη
στιγµή.

Κύριε Υπουργέ, ανέφερα αυτά, µε πιο πρόσφατο παράδειγµα
την επίσηµη καταγγελία της ΕΡΤ προ ηµερών κατά του «ΣΚΑΪ»,
σύµφωνα µε την οποία ο ιδιωτικός τηλεοπτικός σταθµός του κ.
Αλαφούζου υπέκλεψε τη µετάδοση της κρατικής τηλεόρασης
από την πανηγυρική λειτουργία της τελετής της Τήνου ανήµερα
του Δεκαπενταύγουστου. Πληρώνει η ΕΡΤ, δηλαδή ο ελληνικός
λαός, για να κάνει παιχνίδι ένας ιδιωτικός σταθµός. 

Μοιραία αναρωτιέµαι, λοιπόν, ποιες µπορεί να είναι οι συνέ-
πειες για τον ιδιωτικό σταθµό, τι προβλέπεται από το θεσµικό
πλαίσιο και αν εστάλη αυτή η υπόθεση στον εισαγγελέα ή αν κι-
νήθηκαν αυτεπάγγελτα οι θεσµοί της πολιτείας, για να τιµωρή-
σουν µια υποκλοπή, που κατά την άποψή µου, είναι απολύτως
ενδεικτική ότι η νοοτροπία «κάνουµε ό,τι θέλουµε και λογαρια-
σµό δεν δίνουµε», συνεχίζει να υπάρχει στο τηλεοπτικό µας βα-
σίλειο. 

Και αν είναι έτσι, εάν δεν έχει κινηθεί καµµία διαδικασία κατά
του «ΣΚΑΪ» του κ. Αλαφούζου από τους θεσµικούς φορείς ή από
την ΕΡΤ, τότε αναρωτιέµαι, κύριε Υπουργέ, µε ποιο δικαίωµα η
ίδια η πολιτεία τιµωρεί κάποιους, που µπορεί να είναι φουκαρά-
δες, επειδή κλέβουν ρεύµα από τη ΔΕΗ, ή αν µπορεί µε την ίδια
άνεση και ένας έµπορος, που πληρώνει ακριβό ενοίκιο για το µα-
γαζί του, να πάει στην Αγία Παρασκευή και να ανοίξει τσάµπα
στο ραδιοµέγαρο ένα καινούργιο κατάστηµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Νικολόπουλε, είναι προφανές ότι εδώ πρόκειται για
κλοπή. Και είναι η κλοπή εξόφθαλµη, η οποία προσβάλλει την πε-
ριουσία της ΕΡΤ, που είναι το υλικό, το οποίο παράγει και προ-
σβάλλει, βεβαίως, νοµίζω και τους τηλεθεατές. Όµως, νοµίζω ότι
αυτό που προσβάλλει περισσότερο όλους µας, όλον τον πολιτικό
κόσµο -και ελπίζω η Αξιωµατική Αντιπολίτευση να ταυτίζεται µε
αυτή τη θέση, την οποία σύσσωµος ο πολιτικός κόσµος πρέπει
να διατυπώσει-, είναι ότι, όταν έγινε φανερό ότι κάποιοι πιάστη-
καν µε την γίδα στην πλάτη και αποδείχθηκε ότι έκλεβαν το υλικό
της ΕΡΤ, αντί να ζητήσουν συγγνώµη, ζήτησαν τα ρέστα.

Θέλω να καταθέσω στα Πρακτικά cd, το οποίο περιέχει σχε-
τικό βίντεο το οποίο ακριβώς αποδεικνύει ότι η εικόνα της ΕΡΤ
εκλάπη, ότι τα σήµατά της καλύφθηκαν και τεκµηριώνει µε
τρόπο, νοµίζω, πέραν πάσης αµφισβήτησης ότι εκεί συντελέ-
στηκε αυτό το γεγονός. Το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Επικρατείας κ. Νικόλαος Παπ-
πάς καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν ηλεκτρονικό
µέσο αποθήκευσης, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της
Βουλής)

Αυτό είναι νοµίζω ένα σύµπτωµα µια γενικευµένης νοοτροπίας
της ιδιοκτησίας των καναλιών, δηλαδή ιδιοκτησίες, οι οποίες νο-
µίζουν ότι η δηµόσια περιουσία υπάρχει για να τους υπηρετεί και
ότι µπορεί κάποιος να έχει ιδιωτική επιχείρηση και να είναι φα-
νατικός µάλιστα της ιδιωτικής πρωτοβουλίας, αλλά µια ιδιωτική
πρωτοβουλία, η οποία βασίζεται, δυστυχώς, στα κλοπιµαία και
στα δανεικά και αγύριστα. Και αυτό το πράγµα εδώ πέρα νοµίζω
ότι δεν αφορά την παρούσα Κυβέρνηση, δεν αφορά αυτή την κυ-
βερνητική πλειοψηφία. Αφορά σύσσωµο τον πολιτικό κόσµο, ο
οποίος πρέπει αυτές τις κρίσιµες ώρες να υψώσει το ανάστηµά
του και να προστατεύσει αυτό που οφείλει να προστατεύει, το
δηµόσιο συµφέρον.

Σας λέω, λοιπόν, κύριε Βουλευτά, ότι η ΕΡΤ έβγαλε τις ανα-
κοινώσεις, έχει στείλει τα εξώδικά της και από την πρώτη στιγµή
ενηµέρωσε τον ελληνικό λαό. Καταθέτω στα Πρακτικά και τα
εξώδικα και τις ανακοινώσεις. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Επικρατείας κ. Νικόλαος Παπ-
πάς καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, θα ήθελα να σας πω ότι η ΕΡΤ θα προχωρήσει στην
κατάθεση µηνυτήριας αναφοράς για το συµβάν. Δεν θα το αφή-
σουµε να περάσει έτσι και η περιουσία του ελληνικού λαού θα
προστατευτεί και θα καταλάβει, νοµίζω, ο καθένας ότι η ΕΡΤ δεν
είναι φτωχός συγγενής του τηλεοπτικού τοπίου. Είναι ο δηµόσιος
ραδιοτηλεοπτικός φορέας, ο οποίος βρίσκεται παντού, εκεί που,
όπως απεδείχθη τελευταία, τα ιδιωτικά κανάλια δεν το βλέπουν
και πολύ κερδοφόρο να παρευρίσκονται, για παράδειγµα σε όλα
τα µεγάλα γεγονότα. Για τα υπόλοιπα θα σας απαντήσω στην
δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ.

Κύριε Νικολόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ειλικρινά, όσοι

βλέπουν τώρα αυτή τη συζήτηση από τις οθόνες τους στο κανάλι
της Βουλής, τι θα ήθελαν να ρωτήσουν τον κ. Παππά; «Καλά,
κύριε Παππά µου, δηλαδή ένας που πάει και κλέβει το δηµόσιο,
που κλέβει την εικόνα της Μεγαλόχαρης, σήµερα είναι υποψή-
φιος;». Μπράβο, κύριε Παππά µου! Συγχαρητήρια, κύριε Παππά
µου! 

Και λοιπόν; Και τι θα γίνει; Θα δώσει ο ένας ή ο άλλος από δαύ-
τους 5, 6, 7, 8, 10, 15 εκατοµµύρια ευρώ και θα αφήσουν τα άλλα
«µαγαζιά» χρεωµένα να τα εξοφλήσουµε εµείς; 

Εκτός αν έχετε κάτι να µας πείτε, για να χάσουν τον ύπνο τους,
αν και στο ράντζο που θα είναι απόψε «ελεύθεροι πολιορκηµένοι»
οι καψεροί, αύριο-µεθαύριο, θα περάσουν µαύρες νύχτες, φο-
βάµαι, και τους λυπάµαι τους καψερούς.
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Να σας πω, κύριε Υπουργέ, δηλαδή, µπορεί ένας καναλάρχης
να µετάσχει στον διαγωνισµό, όταν οι εισαγγελείς έχουν φτάσει
στο σηµείο να λένε «Εσύ έχεις ίσως 50 εκατοµµύρια φοροδια-
φυγή και επειδή σε φοβάµαι, σου δεσµεύω όλη την ακίνητη και
κινητή σου περιουσία»; 

Κύριε Πρόεδρε, φανταστείτε να συµβεί -µακριά από µας- σε
εσάς ή σε εµένα αυτό, να έρθει ο οικονοµικός εισαγγελέας και
να πει «Του δεσµεύω όλη την κινητή και την ακίνητή του περιου-
σία». 

Κύριε Παππά, συγγνώµη, το ξέρετε ότι πρέπει να κλείσουν
αυτοί οι τραπεζικοί λογαριασµοί; Και γιατί τους κρατάτε τους
Στουρνάρηδες και όλους αυτούς, τους επαγγελµατίες διοικητές;
Γιατί τους κρατάτε; Τι είναι αυτοί; Στο απυρόβλητο; Εντάξει, οι
άλλοι είναι οι ηθικοί αυτουργοί. Αυτοί γιατί δεν κλείνουν τους λο-
γαριασµούς; 

Με τι λεφτά έρχονται να πάρουν άδεια; Με συγχωρείτε πάρα
πολύ, ισχύουν οι εγγυητικές επιστολές ενός ανθρώπου που δεν
έχει περιουσία; Αυτός πώς θα πληρώσει τώρα το προσωπικό του;
Με τι λεφτά; Θα του δώσει ο µπαµπάς του; Από πού; Να ξέ-
ρουµε. Ρωτάει ο κόσµος. Βγαίνουν και µας κάνουν τους κήνσο-
ρες των άλλων. Είναι ψέµατα; 

Είναι κατηγορούµενος και ο άλλος καναλάρχης, που ήρθε στη
Βουλή, λες και ήταν στο καφενείο, έτοιµος να παραγγείλει και
καφέ. Εκείνος ο κύριος καναλάρχης παρακαλούσε, λέγοντας ότι
δεν είχε όσα λεφτά του ζήταγαν, για να µην την κοπανήσει για
το εξωτερικό. Θα δείτε τι θα γίνει µεθαύριο, που θα του κατα-
θέσω µήνυση για ψευδοµαρτυρία και ψευδορκία στην εξετα-
στική. Εκεί θα δείτε. Και αυτός πάλι είναι υποψήφιος. 

Κύριε Παππά, µπορείτε να µας εξηγήσετε τι θα γίνει µε όλα
αυτά τα «καλά παιδιά», όλους αυτούς, όλα τα «εύοσµα άνθη»;
Μα, είναι κατηγορούµενοι. Είναι κατηγορούµενοι! Δεν το λέει ο
Νικολόπουλος. Μα, τους έχουν δεσµεύσει την περιουσία. Με
ποια περιουσία έρχονται και κάνουν παράπονα; Γιατί ο κουµπά-
ρος -λέει- του Σπίρτζη έκανε δέκα λεπτά, γιατί κόλλησε η Τρά-
πεζα Αττικής το σύστηµα. Κόλλησε, λέει. Με πραγµατικά λεφτά
και κάνουν παράπονα. Αυτοί µε «πετσετάκια», µε «χαρτοπετσέ-
τες» και κάνουν τους µάγκες. Με τα λεφτά του ελληνικού λαού!
Γίνοµαι κι εγώ έτσι καναλάρχης, κύριε Παππά µου. Μπορείτε να
δώσετε 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ και σε εµάς; 

Κύριε Παππά, νοµίζω ότι πρέπει, έστω σήµερα, µέρα που είναι,
να µας πείτε ότι την εποµένη, την Τετάρτη, δεν θα γελάµε µε τα
καµώµατά τους, αλλά θέλουµε να µας κάνετε περήφανους. Θέ-
λουµε να κάνετε εκείνο που δεν πέτυχε η κυβέρνηση Καραµανλή.
Αφήστε τον Κούλη. Δεν πειράζει. Καταλαβαίνει ο κόσµος. Κατα-
λαβαίνει πολύ καλά. «Πες µου τον φίλο σου, να σου πω ποιος εί-
σαι». Βλέπει µε ποιους έχει ταυτιστεί και ξέρει ο κόσµος πολύ
καλά. 

Δώστε µας, λοιπόν, καθαρές απαντήσεις, µέρα που είναι σή-
µερα: Αυτοί µε τι λεφτά έρχονται και παίρνουν µέρος στον δια-
γωνισµό; Τα έχετε ελέγξει όλα αυτά; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Νικολόπουλε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Παρακαλώ να µου επιτρέψει ο
Πρόεδρος να καταθέσω και όσα λίγο πριν µνηµόνευσα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Νικολόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Να ξεκινήσω από ένα κοµµάτι της ερώτησής σας, το οποίο
αναφέρατε στην πρώτη σας τοποθέτηση, κύριε Νικολόπουλε, σε
σχέση µε την είσπραξη του τέλους χρήσης συχνοτήτων και του
φόρου διαφηµίσεων. 

Από το τέλος του Γενάρη του 2015 καταλογίσαµε αυτά που
δεν καταλόγισαν οι προηγούµενες κυβερνήσεις, µε ψηφισµένους
νόµους που αφορούσαν και το τέλος χρήσης συχνοτήτων 2% επί
του τζίρου και τον φόρο διαφηµίσεων. 

Καταθέτω στα Πρακτικά σηµερινό έγγραφο της Γενικής Γραµ-

µατείας Δηµοσίων Εσόδων, το οποίο δείχνει ότι έχουν εισπραχθεί
50 εκατοµµύρια ευρώ από τους δύο αυτούς σχετικούς φόρους,
οι οποίοι ήταν ψηφισµένοι και δεν καταλογίζονταν. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Επικρατείας κ. Νικόλαος Παπ-
πάς καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Παππά, δεν είχαν διαφη-
µίσεις που έλεγαν ότι αυτοί είναι παράνοµοι και δεν πρέπει να
τους πληρώσουν; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ακούστε,
κύριε Νικολόπουλε, πρέπει να αναγνωρίσουµε στον καθένα το
δικαίωµα να υπερασπίζεται το κατά πώς καταλαβαίνει το νόµιµο
συµφέρον του. Πήγαν στα δικαστήρια. Τα δικαστήρια δεν τους
δικαίωσαν και η υπόθεση πλέον αφορά τις φορολογικές αρχές.
Έχουµε πάει στην εφορία. Άλλοι κατέβαλαν εφάπαξ, άλλοι ρύθ-
µισαν. Τα πάντα είναι νόµιµα. Δεν χαριζόµαστε σε κανέναν και
µάλιστα –θα σας έλεγα- σε µία εποχή που ο ελληνικός λαός κα-
λείται να βάλει πλάτη. 

Σε σχέση µε τον συγκεκριµένο υποψήφιο τον κ. Αλαφούζο,
στον οποίο αναφερθήκατε, οι προϋποθέσεις συµµετοχής στον
διαγωνισµό είναι πάρα πολύ αυστηρές. Η κάθε εταιρεία, η οποία
συµµετέχει έχει καταθέσει τις φορολογικές και τραπεζικές της
ενηµερότητες. Όλα αυτά έχουν εξεταστεί ενδελεχώς. Εδώ είµα-
στε για να δούµε και οτιδήποτε άλλο. 

Σε σχέση µε τις κατηγορίες, οι κατηγορίες έχουν…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Δηλαδή το έχετε ψάξει; Είναι

τραπεζικά ενήµερος; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, επί-

καιρες συζητήσεις συζητάµε, δεν κάνουµε…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Μα, είναι µέσα την ερώτηση,

κύριε Πρόεδρε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Μέσα στην

ερώτηση, κύριε Νικολόπουλε, λέω ότι έχουν κατατεθεί τραπεζι-
κές ενηµερότητες, έχει γίνει ο έλεγχος των στοιχείων και τώρα
είµαστε στο τελευταίο στάδιο της δηµοπρασίας. 

Επιτρέψτε µου να σας πω ότι το θλιβερό είναι το εξής: Πολλοί
τολµούν να µιλούν γι’ αυτόν τον διαγωνισµό και η Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση λέει ότι είναι διαγωνισµός παρωδία, ένας διαγωνι-
σµός, ο οποίος έχει εννέα συµµετέχοντες για τέσσερις τηλεοπτι-
κές άδειες. 

Αυτός ο διαγωνισµός είναι παρωδία και δεν ήταν παρωδία η
ανοιχτή µεθόδευση µε την οποία έδωσαν στην εταιρεία, η οποία
αποτέλεσε τη συνεύρεση –για να µην πω τίποτα χειρότερο- των
υπαρχόντων κακώς εχόντων και µη αδειοδοτηµένων πανελλαδι-
κών τηλεοπτικών σταθµών και παρέδωσαν τον αέρα της χώρας.
Υπήρξε µια µεθόδευση. Και όπως είπε και ο Υπουργός Υποδο-
µών, τα πράγµατα σε σχέση µε αυτήν την σύµβαση πρέπει οπωσ-
δήποτε να πάρουν τον δρόµο τους. 

Τι να συγκρίνει κανείς; Να συγκρίνει τον διαγωνισµό που διε-
ξάγεται τώρα, ο οποίος έχει πάρα πολύ αυστηρές προϋποθέσεις
για την εταιρική µορφή, µε τον διαγωνισµό της «DIGEA», τον δια-
γωνισµό για τον πάροχο δικτύου, ο οποίος ακόµη και µονοπρό-
σωπες εταιρείες άφηνε να συµµετέχουν και που δεν είχε ως
προαπαιτούµενο κανέναν έλεγχο για την προέλευση των κεφα-
λαίων; Να συγκρίνει τον διαγωνισµό, που διεξάγεται τώρα µε
έναν διαγωνισµό, ο οποίος παραβίαζε την αρχή, την οποία παν-
τού επιζητούµε να εφαρµόζεται, να µην είναι ο ίδιος ο πάροχος
δικτύου µε τον πάροχο περιεχοµένου; 

Εγώ θέλω, κύριε Νικολόπουλε, κλείνοντας, να απευθυνθώ, κατ’
αρχάς, στη Νέα Δηµοκρατία και να της πω ότι πρέπει σήµερα να
ανασκευάσει, να ανακαλέσει και να αλλάξει τη γραµµή περί ακύ-
ρωσης του διαγωνισµού. Τι λέει ότι θα κάνει η Νέα Δηµοκρατία,
δηλαδή; Θα δοθούν άδειες µετά από τριάντα χρόνια σε αυτήν τη
χώρα, για πρώτη φορά νόµιµες και εάν ποτέ πάρει την εξουσία
θα τις ανακαλέσει και επιστρέψει τα λεφτά; Για να τις δώσει µετά
σε ποιους; Για να επαναφέρει αυτό το καθεστώς; Στοιχειώδης
γενναιότητα και λογική χρειάζεται. Σήµερα, πρέπει η Νέα Δηµο-
κρατία, αντί να µας κάνει κριτική, να ανακαλέσει και να πει ότι θα
αναγνωρίσει το αποτέλεσµα και να µην κοροϊδεύει τον ελληνικό
λαό και να αναφερθεί στις αποφάσεις του Συµβουλίου της Επι-
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κρατείας, οι οποίες λένε εδώ και χρόνια ότι το καθεστώς αυτό
είναι παράνοµο και στις τελευταίες αποφάσεις σε σχέση µε τα
ασφαλιστικά µέτρα που κατέθεσαν οι τηλεοπτικοί σταθµοί, οι
οποίες στο σκεπτικό τους αναφέρουν ότι υπάρχει δηµόσιο συµ-
φέρον για την ταχεία ολοκλήρωση του διαγωνισµού. Αυτή η Κυ-
βέρνηση θα εφαρµόσει και το Σύνταγµα και τους νόµους. 

Θέλω να απευθυνθώ, κύριε Νικολόπουλε, και στους προκατό-
χους µου, οι οποίοι τελευταία, για λίγα λεπτά δηµοσιότητας,
έχουν πάρει το ξίφος και µας επιτίθενται. Θα τους καλέσω να τι-
µήσουν το παρελθόν τους, να εξηγήσουν στον ελληνικό λαό γιατί
δεν έκαναν αυτό που προέβλεπε ο νόµος και γιατί δεν έγινε δια-
γωνισµός επί δικής τους θητείας. Τους έβαλε κάποιος τρικλοπο-
διές; Τους πίεσε κάποιος; Έβαλαν οι ίδιοι τρικλοποδιά στον
εαυτό τους; Αυτά περιµένει να ακούσει από προκατόχους δικούς
µου ο ελληνικός λαός και όχι φθηνή κριτική. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Να πείτε για την ταινιοθήκη της
ΕΡΤ, κύριε Παππά, και πώς έφτασε στα χέρια του «ΣΚΑΪ». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, κύριε Υπουργέ, παρακαλώ!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ολοκληρώνω
σε τριάντα δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε, και σας ευχαριστώ για
την ανοχή.

Τέλος, θέλω να πω σε όλους τους συµµετέχοντες στον διαγω-
νισµό: Τρόπος για υπέρβαση της νοµιµότητας δεν υπάρχει και
κανένας δεν πρέπει να προκαλεί την τύχη του. Οι νόµοι ισχύουν
για όλους ανεξαρτήτως τσέπης, ανεξαρτήτως ονόµατος, ανε-
ξαρτήτως ενδόξου παρελθόντος και µέλλοντος. Τελεία και παύ-
λα. 

Όποιος νοµίζει ότι µπορεί, τροµοκρατώντας δηµόσιους λει-
τουργούς, να παρακάµψει την πρώτη διαδικασία, η οποία είναι
διαφανής και κρυστάλλινη για το διαγωνισµό, πλανάται πλάνην
οικτράν και νοµίζω ότι ζει σε προηγούµενες εποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σειρά έχει η πρώτη µε αριθµό
1175/22-8-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευ-
τού Σερρών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φωτεινής Αραµπατζή προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε το
«πάγωµα» του συνόλου των εκτιµήσεων των ζηµιών στις εκµε-
ταλλεύσεις του αγροτοκτηνοτροφικού κόσµου και κατ’ επέκταση
των αποζηµιώσεων από τον ΕΛΓΑ. 

Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων κ. Μάρκος Μπόλαρης. 

Κυρία συνάδελφε, έχετε δύο λεπτά για την πρωτολογία σας.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η πρώτη µέρα κοινοβουλευτικού ελέγχου µετά

τη διακοπή του Αυγούστου συµπίπτει µε την κατάρρευση µιας
από τις ουρανοµήκεις υποσχέσεις της Κυβέρνησης Τσίπρα-Καµ-
µένου. Και ποιας άλλης, βεβαίως; Αυτής της κατάργησης του
ΕΝΦΙΑ. Ποιος δεν θυµάται άλλωστε τις προεκλογικές δεσµεύσεις
του κ. Τσίπρα και του κ. Καµµένου, που καλούσαν τον κόσµο να
µην πληρώσει τον ΕΝΦΙΑ, ως έναν πολύ άδικο φόρο; Ποιος δεν
θυµάται τον κ. Τσακαλώτο να διαδηλώνει έξω από την εφορία
της Θεσσαλονίκης µε πανό και να υπόσχεται την κατάργηση του
ΕΝΦΙΑ; 

Αντ’ αυτού, λοιπόν, σήµερα, 29 Αυγούστου περισσότεροι από
διακόσιοι πενήντα χιλιάδες ιδιοκτήτες καλούνται να πληρώσουν
περίπου χίλια ευρώ περισσότερο ΕΝΦΙΑ από αυτόν που επέβαλε
η «κακιά», κατά τα άλλα, Νέα Δηµοκρατία. 

Βεβαίως, ανάλογες υποσχέσεις πουλήσατε -για να µην πω επί
το λαϊκότερον «φλοµώσατε»- στους αγρότες, όπως και ανάλογες
υποσχέσεις έδινε επί επταµήνω, η ηγεσία σας, κύριε Υπουργέ,
στους εκτιµητές του ΕΛΓΑ, ότι θα λύσετε το θέµα των µετακινή-
σεών τους, προκειµένου να επιτελέσουν το εκτιµητικό τους έργο,
πρόβληµα µετακινήσεων που εσείς δηµιουργήσατε, βεβαίως, και
θα απαλλάξετε τους αγρότες τουλάχιστον από το άγχος και της
πολύµηνης καθυστέρησης στις εκτιµήσεις και άρα στις αποζη-
µιώσεις για τις ζηµιές που υφίστανται στο φυτικό τους και ζωικό
τους κεφάλαιο. 

Και λέω προηγουµένως ότι εσείς δηµιουργήσατε αυτό το πρό-
βληµα, γιατί µε το γνωστό µνηµόνιο Τσίπρα-Καµµένου, κύριε

Υπουργέ, αλλάξατε το πλαίσιο λειτουργίας της διενέργειας του
εκτιµητικού ελέγχου για τις αναγκαίες εκτιµήσεις που πρέπει να
κάνουν οι συγκεκριµένοι εκτιµητές, που, σηµειωτέον, διασφαλί-
στηκε µε την κοινή υπουργική απόφαση επί Νέας Δηµοκρατίας
στις 31-1-2014 και µε την ψήφιση, βεβαίως, µιας άλλης διάταξης
στις 6-7-2016, µε την οποία προτείνεται πλέον στους εκτιµητές
του ΕΛΓΑ να µετακινούνται µε µέσα µαζικής µεταφοράς, προκει-
µένου να πάνε στα χωράφια των αγροτών και να κάνουνε τις εκτι-
µήσεις.

Είναι ρύθµιση η οποία όχι µόνο, βεβαίως, δεν λύνει το πρό-
βληµα που έχετε δηµιουργήσει, αλλά δηµιουργεί -επιτρέψτε µου
να πω- τη θυµηδία -για να µην πω την αγανάκτηση- του αγροτο-
κτηνοτροφικού κόσµου, που δεν φτάνει που υφίσταται ζηµίες,
αλλά έχει να δει και εκτιµητή του ΕΛΓΑ στα χωράφια του δεν
ξέρω κι εγώ πόσους µήνες. 

Αποτέλεσµα, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, είναι ότι από τον Απρίλιο
και µετά, που προέκυψε αυτή η αναγκαστική αναστολή των εκτι-
µήσεων, περισσότερες από εκατό χιλιάδες δηλώσεις ζηµίας
έχουν, βεβαίως, υποβληθεί, για πάνω από δέκα εκατοµµύρια
στρέµµατα και πολλά απ’ αυτά έχουν καταστεί άνευ εκτιµητικού
αντικειµένου, γιατί έχει παρέλθει ο κρίσιµος χρόνος. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να ρωτήσω σε ποιες άµεσες ενέργειες προ-
τίθεστε να προβείτε, προκειµένου να επαναφέρετε την προτέρα
και ορθώς λειτουργούσα κατάσταση στη διενέργεια του εκτιµη-
τικού ελέγχου από τους αρµοδίους του ΕΛΓΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία Αρα-
µπατζή.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, αφού αναφερθήκατε σε θέµα που δεν

αφορά το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, είναι καλό δι’ ολίγον
να σας πω ότι κατανοούµε την αγωνία σας για τις δηλώσεις
ΕΝΦΙΑ όσων θα πληρώσουν παραπάνω, υπογραµµίζοντας ότι επί
επτά εκατοµµυρίων τετρακοσίων χιλιάδων φορολογουµένων και
φορολογικών δηλώσεων η αύξηση αφορά διακόσιες πενήντα χι-
λιάδες. Κατανοητή η αγωνία σας! Αυτό δείχνει και την πολιτική
διαφορά και αντίληψη στην προσέγγιση που έχει η Κυβέρνηση
από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση.

Σε σχέση µε την ερώτησή σας, η αλήθεια είναι πως όταν την
πήρα, έψαξα να βρω πότε την καταθέσατε, γιατί έχω την εντύ-
πωση ότι αυτά τα οποία λέει δεν συµβαίνουν σήµερα. Συνέβησαν
για κάποιους µήνες πριν, ένα διάστηµα που υπήρξε η εκπνοή, η
λήξη µιας υπουργικής απόφασης. Και στο µεσοδιάστηµα µέχρι
τη νοµοθέτηση υπήρξε ένα κενό.

Ας βάλουµε, όµως, τα πράγµατα στη σειρά. Αναφέρεστε στο
κείµενο της ερώτησής σας στην καθυστέρηση πληρωµών σε
σχέση µε το 2015. Η αλήθεια, λοιπόν, είναι ότι έχουν καταβληθεί
όλες οι υποχρεώσεις του ΕΛΓΑ για το 2015 –όλες!- εκτός από τις
δηλώσεις για τις οποίες έχουν γίνει ενστάσεις.

Συγκεκριµένα, υπήρχε ένα ποσό, το οποίο ήταν 117 εκατοµ-
µύρια για τις αποζηµιώσεις του 2015. Στις 10 Αυγούστου κατε-
βλήθησαν άλλα 16 εκατοµµύρια, έτσι ώστε να έχουν ολοκλη-
ρωθεί στο 95% οι εισφορές ΕΛΓΑ 2015. Υπογραµµίζω ότι το 5%
είναι λόγω υποβολής ενστάσεων, οι οποίες κρίνονται από τις επι-
τροπές, για να πληρωθούν άµεσα. Μόλις λήξουν οι ενστάσεις και
έχουµε αποφάσεις, πληρώνονται.

Επίσης, έχουν πληρωθεί κονδύλια και για το πρώτο τρίµηνο
του 2016. Το σύνολο είναι 132.960.000 ευρώ.

Στο δεύτερο κοµµάτι θα αναφερθώ στην δευτερολογία µου,
κύριε Πρόεδρε. Είµαστε καλυµµένοι.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Κυρία Αραπατζή, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτε-

ρολογία σας.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΠΑΤΖΗ: Επειδή διέκρινα έναν άκρως ειρωνικό

τόνο στην απάντησή σας, κύριε Υπουργέ, εµένα προσωπικά η ει-
ρωνεία σας δεν µε απασχολεί. Φαντάζοµαι, όµως, ότι θα πρέπει
να απασχολεί εσάς και θα περίµενα τουλάχιστον µια συγγνώµη
γι’ αυτό που υφίστανται σήµερα οι πολίτες σε σχέση µε τον
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ΕΝΦΙΑ.
Συγχωρείστε µας, κύριε Υπουργέ, που φέρνουµε στις επίκαι-

ρες ερωτήσεις θέµα της αµεσότατης επικαιρότητας, που αυτήν
τη στιγµή πλήττει όλον τον κοινωνικό και επαγγελµατικό ιστό της
χώρας.

Για να έλθουµε στην ερώτηση αυτή καθ’ εαυτή, γιατί εξεπλά-
γητε, όπως είπατε, όταν την αναγνώσατε, να πάµε, λοιπόν, στην
αλήθεια που εµείς ξέρουµε, σε σχέση µε την καταβολή των απο-
ζηµιώσεων από τον οργανισµό σας.

Είναι αλήθεια, κύριε Υπουργέ, ότι οι αποζηµιώσεις του έτους
2015 ανέρχονται στα 35 εκατοµµύρια ευρώ; Είναι αλήθεια ότι επί
τετράµηνο δεν καταβάλλατε ευρώ στους πληγέντες αγρότες,
όταν παγίως -και επί προηγούµενης διακυβέρνησης- δύο φορές
τον µήνα καταβάλλονταν οι αποζηµιώσεις; Με τέτοια περιοδικό-
τητα. 

Είναι αλήθεια ότι χρωστάτε αυτήν τη στιγµή -τον ένατο µήνα
του 2016- 19 εκατοµµύρια από τις αποζηµιώσεις του 2015, όταν
παγίως, κύριε Υπουργέ, για κάθε προηγούµενο έτος το πρώτο
τρίµηνο του επόµενου έτους καταβάλλονταν εις ολόκληρον οι
αποζηµιώσεις; 

Δηλαδή, µε τις λογικές της προηγούµενης κυβέρνησης, κύριε
Υπουργέ, από τον Μάρτιο του 2016 έπρεπε να είχατε εξοφλήσει
και όχι να έρχεστε και να λέτε εδώ  ψεύτικα νούµερα και αριθ-
µούς.

Επίσης, θα µου επιτρέψετε να σας υποµιµνήσκω ότι οι ενστά-
σεις, κύριε Υπουργέ, δεν είναι κάτι πρωτοφανές σε σχέση µε τις
εκτιµήσεις. Πάντοτε και παγίως υπήρχαν οι ενστάσεις και πάν-
τοτε και παγίως και στην ώρα τους πλήρωνε ο ΕΛΓΑ. Μη θέλετε,
λοιπόν, να αποποιηθείτε των ευθυνών. Τα νούµερα είναι συγκε-
κριµένα. 

Και µιας και λίγο προκαλείτε, θέλω να µου πείτε το εξής: Γνω-
ρίζετε ότι µε αυτή την ωραία τροποποίηση στο εκτιµητικό έργο
των υπαλλήλων του ΕΛΓΑ οι ανταποκριτές του δήµου έχουν εγ-
καταλείψει το έργο τους, οι οριοδείκτες δεν πάνε να βοηθήσουν
τους εκτιµητές του ΕΛΓΑ, µε αποτέλεσµα οι εκτιµητές του ΕΛΓΑ
να αποδίδουν το 10% αυτού που απέδιδαν τα προηγούµενα χρό-
νια και οι ασφαλισµένοι αγρότες, οι οποίοι καταβάλλουν κανονικά
τις εισφορές τους, να είναι δύο ταχυτήτων; Εκεί, δηλαδή, που
φθάνει η συγκοινωνία του ΚΤΕΛ, για να πάει ο εκτιµητής του
ΕΛΓΑ και εκεί που δεν φθάνει η συγκοινωνία του ΚΤΕΛ και άρα,
ο αγρότης δεν δικαιούται εκτίµησης και άρα, δεν δικαιούται και
αποζηµίωσης. 

Δεν δικαιούται αποζηµίωσης, παρ’ ότι πληρώνει, κύριε Υ-
πουργέ, τις ασφαλιστικές του εισφορές και δεν δικαιούται απο-
ζηµίωσης, παρ’ ότι, όταν πάει να κάνει δήλωση για τις αποζηµιώ-
σεις του, πληρώνει εισφορά. 

Και για να ξεκαθαρίσουµε τα πράγµατα -γιατί οι εποχές είναι
πολύ δύσκολες- εδώ, κύριε Υπουργέ, δεν ήρθαµε για να κάνουµε
µια συντεχνιακή διεκδίκηση των αιτηµάτων των εκτιµητών του
ΕΛΓΑ. Πρόκειται απολύτως για έναν κωδικό που ανήκει στον
ΕΛΓΑ, δεν επιβαρύνει καθόλου τον κρατικό προϋπολογισµό και
προέρχεται από τις εισφορές των αγροτών. Και εσείς αυτή τη
στιγµή παρακρατάτε παρανόµως αυτά τα χρήµατα, όπως παρα-
κρατάτε, φαντάζοµαι, παρανόµως -και χρειαζόµαστε µια απάν-
τηση- όσα διαθέσιµα του ΕΛΓΑ υπάρχουν. Σας θυµίζω ότι «σκου-
πίσατε» 50 εκατοµµύρια µε την περιβόητη εκείνη ΠΝΠ τον Απρί-
λιο του 2015 και έκτοτε είναι άφαντα. 

Αντί, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να µας απαντάτε µε –να µου επι-
τρέψετε να πω- αναληθή στοιχεία, να µας απαντήσετε πότε θα
καταβληθούν τα υπόλοιπα 19 εκατοµµύρια που οφείλετε και πότε
θα επιστρέψετε τα διαθέσιµα του ΕΛΓΑ, τα οποία «σκουπίσατε»
µε την περιβόητη ΠΝΠ του Απριλίου του 2015.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κυρία
συνάδελφε. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ο Κανονισµός της Βουλής προβλέ-
πει το πώς λειτουργούµε και στις επίκαιρες ερωτήσεις και στις
λοιπές. 

Εάν, λοιπόν, εσείς θέλετε να λαϊκίσετε, παίρνοντας ένα θέµα
της επικαιρότητας και φέρνοντάς το σε µια διαδικασία, η οποία

έχει απάντηση δύο ή τριών λεπτών, να µη διαµαρτύρεστε όταν
απαντούµε στη λαϊκίστικη έξαρσή σας. 

Δεύτερον, αναφερθήκατε σε ψεύτικα στοιχεία. Σας το επι-
στρέφω αµέσως. Τα στοιχεία µε τα οποία απαντούµε από αυτό
το Βήµα, µε συνέπεια και υπευθυνότητα, είναι στοιχεία τα οποία
έχουν έρθει εγγράφως από τον ΕΛΓΑ.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Να τα καταθέσετε στα Πρακτικά!
ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων): Εάν, λοιπόν, κυρία συνάδελφε, έχετε
άλλα στοιχεία, µπορείτε να επανέλθετε και µε γραπτές ερωτή-
σεις. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Σας είπαµε για τα 19 εκατοµµύρια!
ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων): Σας παρακαλώ πάρα πολύ να σεβα-
στείτε τη διαδικασία!

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Εσείς να τη σεβαστείτε, που κάνετε
και υποδείξεις!

ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, θα µπορέσω να
απαντήσω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Έχετε δίκιο, κύριε
Υπουργέ. 

Κυρία συνάδελφε, σας παρακαλώ, µη διακόπτετε!
ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων): Το έγγραφο, το οποίο έχω από τον
ΕΛΓΑ λέει ότι οι εκκρεµότητες που παραµένουν, εντοπίζονται σε
ενστάσεις και επανελέγχους, όπου το ποσό, σύµφωνα µε τις εκτι-
µήσεις των υπηρεσιών του ΕΛΓΑ, δεν ξεπερνά το 1,5 εκατοµµύ-
ριο ευρώ. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Για πότε; 
ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων): Προχωρώ, λοιπόν, στην απάντηση.
Αν έχετε άλλες ερωτήσεις, προβλέπεται η διαδικασία…

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Θα επανέλθω.
ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων): Να την ακολουθήσετε, να επανέλ-
θετε. Και όταν έχετε ερωτήσεις για άλλα Υπουργεία, να επανέλ-
θετε και να απευθυνθείτε στα αρµόδια Υπουργεία. 

Οι υπηρεσίες, λοιπόν, του ΕΛΓΑ µέσα στο πλαίσιο της νοµο-
θέτησης που έγινε στις 6 Ιουλίου, έχουν ήδη δώσει τις εντολές
µετακίνησης για τους γεωτεχνικούς, για τους εκτιµητές. Έχουν
ήδη αρχίσει οι εκτιµήσεις σε όλα τα υποκαταστήµατα στην επι-
κράτεια. 

Γι’ αυτό είπα προηγουµένως ότι µε έκπληξη διάβασα όσα δια-
τυπώνετε στην ερώτησή σας, γιατί αυτά αφορούσαν το διάστηµα
πριν από τη νοµοθέτηση από τη Βουλή και όχι το διάστηµα στις
27 ή τις 28 Ιουλίου, όπου καταθέσατε την επίκαιρη ερώτηση. 

Θέτετε και ένα θέµα για την αγωνία -που είναι δικαιολογηµένη-
των αγροτών για το τι θα γίνει µε τις περιπτώσεις όπου έχουµε
πρόβληµα µε το αντικείµενο. 

Διαβεβαιώνουµε, λοιπόν, τους αγρότες, όλους όσοι έχουν πλη-
γεί και όλους όσοι έχουν ανάγκη από την υποστήριξη και από τις
αποζηµιώσεις από τον ΕΛΓΑ, ότι για τη διατύπωση του τελικού
πορίσµατος, µε βάση το οποίο καταβάλλει ο ΕΛΓΑ τις αποζηµιώ-
σεις, οι υπηρεσίες λαµβάνουν υπ’ όψιν όλα τα στοιχεία για τη
διαµόρφωση του ποσοστού της ζηµιάς που διαµορφώνεται στο
τέλος. Είναι, δηλαδή, οι αρχικές επισηµάνσεις που γίνονται από
τον τοπικό εκτιµητή, είναι οι προεκτιµήσεις, είναι τα τιµολόγια
παράδοσης των προϊόντων, είναι οι «µάρτυρες» που αφήνονται
από τα αγροτεµάχια και είναι βέβαια η τελική εκτίµηση. Είναι µια
διαδικασία πέντε σηµείων. 

Γι’ αυτό είναι απολύτως σαφές ότι κανένας από τους παραγω-
γούς δεν έχει λόγο να ανησυχεί για τη διατύπωση του πορίσµα-
τος και φυσικά για το ποσό της καταβαλλόµενης αποζηµίωσης,
αφού όλα αυτά εφαρµόζονται και θα εφαρµοστούν και σήµερα. 

Και βέβαια στην περίπτωση που έχουµε ζητήµατα -ο παραγω-
γός το ξέρει, ο ζηµιωθείς το ξέρει- έχουµε και τη διαδικασία των
ενστάσεων για τον επανέλεγχο. Το ζητούµενο είναι τα χρήµατα
τα οποία καταθέτει ο Έλληνας αγρότης ως συνεισφορά στον
ΕΛΓΑ, να φτάσουν πίσω στον συνάδελφό τους, στον αγρότη, ο
οποίος έχει τη ζηµία. Αυτή είναι η αγωνία και η έγνοια από το
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Υπουργείο.
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε Υ-

πουργέ.
Σειρά έχει η µε αριθµό 6958/12-7-2016 ερώτηση του Βουλευτή

Ηλείας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Τζαβάρα προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τις
καταστροφές στην παραγωγή του πορτοκαλιού στον Νοµό Η-
λείας από το έντοµο του διαλευρώδους. 

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός ο κ. Μπόλαρης.
Κύριε Τζαβάρα, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για την πρωτο-

λογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Υπουργέ, προτού ανα-

φερθώ στη συγκεκριµένη ερώτηση και δίκην προλεγοµένων, θα
ήθελα να πω ότι στραφήκατε προηγουµένως στην κυρία συνά-
δελφο, ενώ πριν από λίγες στιγµές παρέστηµεν µάρτυρες της
θεατροποίησης της διαδικασίας του κοινοβουλευτικού ελέγχου.

Φτάσαµε στο σηµείο να ακούµε συνάδελφό µου και Υπουργό
της Κυβέρνησης να έχουν στήσει µια συµπαιγνία για να κάνουν
κοινοβουλευτικό έλεγχο στη Νέα Δηµοκρατία και στον Πρόεδρό
της! Αυτό, λοιπόν, κανένας δεν µπορεί να το ανεχθεί στην Αί-
θουσα αυτή, εφόσον, βεβαίως, είναι προσηλωµένος -όπως πρέ-
πει και εσείς να είστε- στην τήρηση του πνεύµατος και του γράµ-
µατος του Κανονισµού.

Αυτή εδώ η ερώτηση έχει µια ιστορία. Ξεκίνησε ως απλή ερώ-
τηση. Αφορά ένα πολύ σηµαντικό θέµα, πλην, όµως, δεν έτυχε
της προσοχής του Υπουργείου σας, µε αποτέλεσµα να µην πάρω
την απάντηση που περίµενα τουλάχιστον να λάβω εγγράφως. Με
τα δεδοµένα αυτά την έτρεψα σε επίκαιρη. 

Και πράγµατι, εκτός από την επικαιρότητα στην οποία αναφέρ-
θηκα και είναι η διαρκής επικαιρότητα του σεβασµού του πνεύ-
µατος του Συντάγµατος και του Κανονισµού της Βουλής που µας
αφορά όλους, υπάρχει και κάτι το οποίο πιστεύω ότι εσείς ειδικά
θα πρέπει ήδη τουλάχιστον -δεν έχω κανέναν λόγο να περιµένω
το αντίθετο- να το έχετε καλύψει µε την προσοχή σας. Πρόκειται
για τη µεγάλη εθνική προσπάθεια για την παραγωγική ανασυγ-
κρότηση του τόπου στον πρωτογενή τοµέα, στον αγροτικό τοµέα
της παραγωγής και της οικονοµίας. 

Εδώ, λοιπόν, πρωταρχική είναι η επιµέλεια που πρέπει να δεί-
ξουµε για να περισώσουµε και να προστατέψουµε τις ανταγωνι-
στικές καλλιέργειες, τις καλλιέργειες, δηλαδή, που σε συγκε-
κριµένους τόπους της Ελλάδας, λόγω του ευνοϊκού κλίµατος και
του περιβάλλοντος του ειδικού, έχουν δώσει πραγµατικά ποιοτι-
κούς καρπούς και αποτελούν ένα ανταγωνιστικό πλεονέκτηµα
για την οικονοµία µας. 

Έτσι, λοιπόν, στην περιοχή της Ηλείας, παραδοσιακά και συ-
στηµατικά, καλλιεργείται η πορτοκαλιά. Αυτό το δέντρο, τα τε-
λευταία πέντε-έξι χρόνια, στην περιοχή τουλάχιστον του Δήµου
Πύργου, του Δήµου Αρχαίας Ολυµπίας, του Δήµου Κρέστενας-
Ανδρίτσαινας και του Δήµου Ολυµπίας-Ζαχάρως έχει προσβλη-
θεί από ένα έντοµο το οποίο συµπεριλαµβάνεται, όπως λέγουν
οι ειδικοί, στην κατηγορία των ηµιπτέρων. 

Αυτό το συγκεκριµένο έντοµο προσβάλει άµεσα µεν τα φυτά
γιατί αποµυζά τους θρεπτικούς χυµούς, έµµεσα δε γιατί δίνει τη
δυνατότητα ανάπτυξης του µύκητα της καπνιάς στους βλαστούς,
στα φύλλα και στους καρπούς, µε αποτέλεσµα να υποβαθµίζεται
ποιοτικά το προϊόν και να εκµηδενίζεται η εµπορική του αξία.
Είναι σε απόγνωση οι πορτοκαλοπαραγωγοί της Ηλείας. 

Γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ, θέλουµε από µέρους της Κυβέρνησης
και υµών προσωπικώς ζητούµε τη βοήθεια και την άµεση συν-
δροµή, ώστε συντονίζοντας τις υπηρεσίες του κράτους να λη-
φθούν όλα τα µέτρα που θα αποτελέσουν ανάσχεση και κατα-
πολέµηση αυτού του φαινοµένου, που ουσιαστικά έχει εκµηδε-
νίσει το αγροτικό εισόδηµα στη συγκεκριµένη καλλιέργεια.

Δεύτερον, θέλουµε από εσάς οπωσδήποτε συγκεκριµένες
πρωτοβουλίες για να έχουµε αναχαίτιση του φαινοµένου, γιατί
επεκτείνεται συνεχώς. Μέχρι στιγµής έχει καλύψει το 50% των
περιοχών όπου καλλιεργείται η πορτοκαλιά στο Νοµό Ηλείας.
Υπάρχουν και άλλες περιοχές που, απ’ ό,τι φαίνεται και απ’ ό,τι
θρυλείται, του χρόνου ή µετά από δύο χρόνια θα έχουν τα ίδια
φαινόµενα. 

Τρίτον, τίθεται θέµα οικονοµικής στήριξης των παραγωγών
που σε συνθήκες οικονοµικής κρίσης, εξαιτίας αυτού του λόγου
έχουν απωλέσει τα εισοδήµατά τους. Γι’ αυτό ακριβώς θα θέλαµε
να πάρετε συγκεκριµένα µέτρα, τα οποία περιµένουµε να ακού-
σουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, το γεγονός ότι η
προ-προηγούµενη ερώτηση αφορούσε τηλεοπτικούς σταθµούς
και µεταδόσεις, σας επηρέασε για να το χαρακτηρίζετε θεατρο-
ποίηση. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Υπουργέ, ειδικά εσάς
σας σέβοµαι. 

ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων): Να σας πω λοιπόν, γιατί πραγµατικά
είναι σηµαντικό και καλά κάνατε και φέρατε την ερώτηση εδώ,
ότι δεν είναι καινούργιο το φαινόµενο. Αυτός ο διαλευρώδης έχει
επισηµανθεί στη χώρα από το 1980. Είναι παλιά υπόθεση. Όµως
δεν µας είχε δηµιουργήσει πρόβληµα.

Η γνώµη των επιστηµόνων είναι ότι υπήρχε ωφέλιµο έντοµο το
οποίο καταπολεµούσε αυτό τον διαλευρώδη. Κατέληξαν δε σε
αυτό, γιατί υπάρχει και ένας άλλος αλευρώδης που είχε εξαπλω-
θεί σε όλη την Ελλάδα και τον οποίο µε συντονισµένες ενέργειες
καταφέραµε να αντιµετωπίσουµε. Υπήρχε µάλιστα και στην
Αθήνα. Οι Αθηναίοι θυµούνται ότι είχε γεµίσει όλα τα εσπεριδο-
ειδή και τα καλλωπιστικά της Αθήνας δηµιουργώντας τεράστιο
πρόβληµα.

Φέτος, όπως το λέτε, έχουµε πραγµατικά εξάπλωση και σε πε-
ριοχές βορείως της αρχικώς εµφανισθείσης. Χρειάζεται συνεπώς
µία συντονισµένη προσπάθεια στην οποία πρέπει να πάρουν
µέρος και οι υπηρεσίες, κεντρικές και περιφερειακές, της Ηλείας
και τα ινστιτούτα για την καταπολέµηση. Πρέπει επίσης να συ-
νεργαστούµε και µε τους παραγωγούς. 

Εκείνο που διαβεβαιώνουν από πλευράς του επιστηµονικού κό-
σµου και των ινστιτούτων, είναι πως υπάρχει ωφέλιµο έντοµο µε
το οποίο πρέπει να παρέµβουν. Αυτό χρειάζεται όµως µία µελέτη.
Ο διαλευρώδης έχει αντιµετωπιστεί σε άλλα κράτη. Χρειάζεται
να υπάρχουν συνέργειες. Έχει ασχοληθεί και το Μπενάκειο και
το κοντινό στην Ηλεία ΤΕΙ Καλαµάτας. 

Χρειαζόµαστε έναν συντονισµό. Μας βρίσκετε σε αυτή τη φά-
ση, στον συντονισµό που θα µας βοηθήσει να καταλάβουµε πώς
θα στηρίξουµε το ωφέλιµο έντοµο για να αντιµετωπιστεί το πρό-
βληµα. 

Αυτό βέβαια δεν λύνει το ζήτηµα φέτος. Φέτος χρειαζόµαστε
άλλες ενέργειες. Πρέπει να παρέµβουµε. Μιλούµε λοιπόν µε
τους παραγωγούς, τις ενώσεις, τους συνεταιρισµούς και τις το-
πικές υπηρεσίες για να έχουµε άµεση λύση, η οποία θέλει ορθο-
λογική χρήση φαρµάκου για να αντιµετωπιστεί. 

Διότι, όπως ξέρετε καλά, ο διαλευρώδης δεν πειράζει το πορ-
τοκάλι, απλώς αφήνει µελιτώµατα πάνω στον φλοιό του πορτο-
καλιού κι εκεί κάθεται η «καπνιά». 

Είµαστε, λοιπόν, σε συνεργασία για να έχουµε την έγκριση του
εντοµοκτόνου που χρειάζεται για να αντιµετωπιστεί η «καπνιά».
Ελπίζουµε οι διαβεβαιώσεις των γεωπόνων που ασχολούνται µε
αυτό και από το Μπενάκειο και από το ΤΕΙ να είναι πως θα έχουµε
ολική αντιµετώπιση. Αν δεν έχουµε, θα δούµε τα υπόλοιπα τα
οποία ρωτάτε. 

Η βεβαιότητα είναι ότι αν κινηθούµε σήµερα -γιατί το πρό-
βληµα µάς το έφεραν τώρα µέσα στον Αύγουστο- προλαβαί-
νουµε να σώσουµε την περίοδο και να στηρίξουµε το εισόδηµα
για να µην έχουν πρόβληµα οι παραγωγοί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ.

ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων): Σας ευχαριστώ κι εγώ, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τον λόγο έχει ο κ. Τζα-
βάρας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Υπουργέ, εγώ χαίροµαι
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γιατί αυτό που πραγµατικά προσλαµβάνω από όσα είπατε, είναι
ότι έχετε την πρόθεση να καταπολεµήσετε αυτή τη συγκεκριµένη
κατάσταση, η οποία είναι δυσµενής και παράγει ζηµιές. Εδώ,
όµως, χρειάζεται να επιµείνω σε δύο πράγµατα. 

Κατ’ αρχάς, πολύ ορθά τα είπατε, αλλά αυτό που συνέβη τα
τελευταία τρία-τέσσερα χρόνια µε τον διαλευρώδη -γιατί, όπως
πολύ ορθά είπατε, υπάρχουν άλλα δύο είδη στην ίδια συνοµοτα-
ξία, ο εριώδης και ο αλευρώδης- µε αυτόν που δίνει τη δυνατό-
τητα ανάπτυξης της «καπνιάς», αυτού του µαυρίσµατος, δηλαδή,
των καρπών, δεν αφορά µόνο την αισθητική ζηµιά αλλά και τη
λειτουργική, γιατί ο «καπνιάς» που επικάθεται στους βλαστούς
και τα φύλλα, περιορίζει τη φωτοσυνθετική ικανότητα του φυτού.
Εποµένως, πράγµατι, έχουµε και εξ αυτού του λόγου, σε συν-
δυασµό και µε την αποµύζηση των θρεπτικών χυµών, µείωση της
παραγωγής. 

Θεωρώ, όµως, ότι µέχρι τώρα οι υπηρεσίες στην Ηλεία, αλλά
και ο Οργανισµός «ΔΗΜΗΤΡΑ», που εδρεύει στην Πάτρα, έχουν
ασχοληθεί µε το θέµα. Σήµερα, µάλιστα, επικοινώνησα και µε τον
αρµόδιο εντοµολόγο του Μπενάκειου Φυτοπαθολογικού Ινστι-
τούτου. Αυτό που τώρα έχει συµβεί είναι µια ειδική εξέλιξη στο
ζήτηµα και αφορά το εξής γεγονός:

Επειδή οι αγρότες και οι παραγωγοί αφέθησαν κατά κάποιον
τρόπο ακαθοδήγητοι, έκαναν αλόγιστη χρήση εντοµοκτόνων, µε
αποτέλεσµα µαζί µε το συγκεκριµένο έντοµο, να καταπολεµηθεί,
να εξαλειφθεί και αυτό που πολύ ορθά ονοµάσατε «ωφέλιµο πα-
ρασιτοειδές», δηλαδή ο φυσικός εχθρός, ο αντίπαλος ως έντοµο
του συγκεκριµένου ζηµιογόνου. Θα είχε έρθει, λοιπόν, σε µια
ισορροπία το ζήτηµα, αν δεν υπήρχε αυτή η αλόγιστη, όπως προ-
είπα, χρήση των εντοµοκτόνων.

Άρα εδώ έχουµε µια ειδικότερη περίπτωση που αφορά το γε-
γονός ότι έχει διαταραχθεί η ισορροπία του οικοσυστήµατος. Γι’
αυτό, µε λίγα σχετικά χρήµατα, απ’ ό,τι ρώτησα, µπορεί να ενι-
σχυθεί αυτό το ωφέλιµο και ουσιαστικά να έχουµε καλύτερα απο-
τελέσµατα του χρόνου.

Χαίροµαι, όµως, που έχετε πάρει ήδη την απόφασή σας. Και
πιστεύω ότι προς αυτή την κατεύθυνση, αν καλέσετε τους αρµο-
δίους, θα υπάρξει αποτέλεσµα. Και θα συµβάλλουµε κι εµείς από
την πλευρά µας µε το να φέρουµε τα στοιχεία.

Το δεύτερο είναι το εξής: Κύριε Υπουργέ, θεωρώ ότι επιτέλους
θα πρέπει εσείς ειδικά που είστε και νοµικός, να συνδέσετε το
όνοµά σας µε τον εξορθολογισµό και τον εκσυγχρονισµό του Κα-
νονισµού Ασφάλισης Φυτικής Παραγωγής. Το άρθρο 2 προβλέ-
πει µόνο δύο περιπτώσεις, τα φυσικά φαινόµενα και τα άγρια
ζώα. Εκεί όπου υπάρχει η Συνθήκη RAMSAR, θεωρώ ότι δεν µπο-
ρεί να προστατέψει επαρκώς τους παραγωγούς, όταν µάλιστα,
µετά από τη γενίκευση της υποχρεωτικότητας στην ασφάλιση,
έχουµε πράγµατι υποχρεώσει τους αγρότες να πληρώνουν πολύ
σηµαντικούς πόρους από το εισόδηµά τους για εισφορές.

Αν δεν απατώµαι, είχα ακούσει από τον προκάτοχό σας, τον κ.
Κουκουλόπουλο, να το απαντάει σε ερώτηση λέγοντας ότι ήδη
στο Υπουργείο ήταν έτοιµη µια µεταρρύθµισή προς αυτή την κα-
τεύθυνση.

Θα πρέπει και να εµπλουτιστούν, αλλά –αν θέλετε- και να επε-
κταθούν οι γεωργικές ασφαλίσεις του αρµοδίου οργανισµού και
σε κάποιες σηµαντικές περιπτώσεις ζηµιών που προκαλούνται
από βακτήρια και από έντοµα. 

Θεωρώ ότι αυτό αποτελεί µια υστέρηση, την οποία τουλάχι-
στον οφείλουµε όλοι απέναντι στους αγρότες, που ως παραγω-
γοί είναι εκτεθειµένοι σε τόσο πολλούς και µεγάλους κινδύνους,
κυρίως σε µια στιγµή που όλοι προσδοκούµε από την παραγω-
γική ανασυγκρότηση του πρωτογενούς τοµέα να έχουµε τη µε-
γαλύτερη και σηµαντικότατη συµβολή στην ανάπτυξη την οποία
όλοι προσδοκούµε µετά την ανάκαµψη για την οποία, επίσης,
όλοι εργαζόµαστε. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι σ’ αυτά τα δύο σηµεία θα πρέπει και µε τη
δική σας τη βοήθεια να έχουµε αποτελέσµατα εντός των προσε-
χών τουλάχιστον µηνών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, επειδή γνωρίζω ότι προσέχετε ιδιαίτερα τις

λέξεις και τις εκφράσεις, θα σας έλεγα ότι δεν έκανα αναφορά
στο τι έγινε επιτόπου, στο πεδίο, αλλά είπα ότι οργανωνόµαστε,
ώστε να υπάρξει ορθολογική χρήση των εντοµοκτόνων, για να
µπορέσουµε να αντιµετωπίσουµε το θέµα της καπνιάς. Αναφέρ-
θηκα σ’ αυτό που έχει γίνει, χωρίς να το µνηµονεύσω. Είµαστε
υποχρεωµένοι τώρα να έχουµε δύο δράσεις. Δεν εκφράζω πρό-
θεση –σας διορθώνω- αλλά σας λέω ότι υπάρχει σχέδιο δράσης.
Υπάρχουν δύο κατευθύνσεις, εκ των οποίων η µία είναι η ορι-
στική αντιµετώπιση µε τα ωφέλιµα και η άλλη είναι η φετινή αν-
τιµετώπιση µε την ορθολογική και λελογισµένη χρήση του φαρ-
µάκου που αφορά την καπνιά, προκειµένου να προλάβουµε.

Κάνατε ορθώς και αναφερθήκατε εκτενώς στον ΕΛΓΑ. Θέλω
να σας πω ότι υπάρχει επιτροπή η οποία δουλεύει για να υπάρξει
ένας εκσυγχρονισµός, µια αλλαγή, µια βελτίωση στον κανονισµό
τον οποίο έχει ο ΕΛΓΑ, αλλά αυτή η δουλειά είναι σύνθετη. Δη-
λαδή, δεν είναι απλά ένα νοµικό κείµενο. Θέλει µια επιστηµονική
δουλειά, η οποία αφορά τον φυτικό κόσµο, µια επιστηµονική δου-
λειά η οποία αφορά τον ζωικό κόσµο, όπως επίσης και µια δου-
λειά η οποία αφορά το ασφαλιστικό µέρος, δηλαδή να λει-
τουργούµε σύγχρονα και αποτελεσµατικά. 

Υπάρχει και µια πέµπτη δουλειά, η οποία αφορά το τεχνολο-
γικό, το πώς δηλαδή µπορεί αυτός ο οργανισµός να λειτουργεί
µε ταχύτητες, αφού είµαστε σε µια ηλεκτρονική εποχή. Όλο αυτό
το «δουλεύει» και ο ΕΛΓΑ και το Υπουργείο, για να φέρουµε ένα
νοµοθέτηµα το οποίο θα είναι πλήρες και να µη θεωρηθεί ότι γί-
νεται παρέµβαση στο πρόβληµα µε την καπνιά στον Πύργο και
όχι στο πρόβληµα µε την τοµάτα στην Ιεράπετρα, αλλά να το αν-
τιµετωπίσουµε σταδιακά.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοι-

νώσω δύο αιτήµατα για έγκριση αδειών απουσίας. 
Ο κ. Αθανάσιος Μπούρας ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας

στο εξωτερικό για προσωπικούς λόγους από 26 Αυγούστου
µέχρι 2 Σεπτεµβρίου 2016. 

Επίσης, η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ από τον Νοµό Ηµαθίας κ. Κα-
ρασαρλίδου Ευφροσύνη ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο
εξωτερικό για προσωπικούς λόγους από 26 Αυγούστου µέχρι 1η
Σεπτεµβρίου 2016.

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τις ζητηθείσες άδειες. 
Ακολουθεί η τέταρτη µε αριθµό 1179/23-8-2016 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τους
Υπουργούς Οικονοµικών και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
σχετικά µε τον ειδικό φόρο κατανάλωσης (ΕΦΚ) στο κρασί. 

Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ. Τρύ-
φων Αλεξιάδης.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνησή σας προχώρησε στην άτυχη και

απαράδεκτη επιβολή του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο κρασί
µε επιβάρυνση 0,20 ευρώ ανά λίτρο. Αυτός ο φόρος, ανεξάρτητα
κατηγορίας και αξίας κρασιού, έπληξε το χύµα κρασί λαϊκής κα-
τανάλωσης. Σχεδόν διπλασιάστηκε η τιµή στο χύµα κρασί. Γι’
αυτό, άλλωστε, λέµε ότι είναι και άδικος αυτός ο φόρος.

Πρόκειται για έναν φόρο που συµβάλλει στην επιτάχυνση της
καταστροφής µικροµεσαίων οινοπαραγωγών, διευκολύνοντας µε
αυτόν τον τρόπο τη συγκέντρωση και συγκεντροποίηση στις µε-
γάλες καπιταλιστικές αγροτικές και οινοποιητικές εκµεταλλεύ-
σεις, οι οποίες θα γίνουν βέβαια ακόµα µεγαλύτερες, αφού αυτή
είναι η πολιτική της κοινής αγροτικής πολιτικής της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, των ελληνικών κυβερνήσεων διαχρονικά, όπως βέβαια
και της δικής σας, της σηµερινής ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ.

Επίσης, πλήττει και άλλα εµπλεκόµενα επαγγέλµατα του ελ-
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ληνικού κλάδου, κυρίως τους αυτοαπασχολούµενους, τους µι-
κρούς και µεσαίους επαγγελµατίες. Αναφέροµαι στα µικρά, οι-
κογενειακά οινοποιεία στο χώρο τις εστίασης, στις κάβες, αλλά
και σε χιλιάδες εργαζόµενους που δουλεύουν στα οινοποιεία ό-
λης της χώρας που κινδυνεύουν µε απολύσεις, µε εκ περιτροπής
εργασία, µε µειώσεις µισθών. 

Το ΚΚΕ είχε αντιταχθεί σε αυτόν τον φόρο. Δεν τον είχε ψηφί-
σει, καταθέτοντας, µάλιστα, σχετική τροπολογία για την άµεση
κατάργησή του, η οποία βέβαια δεν έγινε δεκτή από την Κυβέρ-
νησή σας. 

Τα αρνητικά αποτελέσµατα είναι ήδη εµφανή. Οι πωλήσεις στο
εσωτερικό της χώρας έχουν µειωθεί. Από τις εξήντα χιλιάδες αµ-
πελουργικές εκµεταλλεύσεις που είναι καταγεγραµµένες στο αµ-
πελουργικό µητρώο, µόνο οι είκοσι επτά χιλιάδες, δηλαδή το
17%, προέβησαν σε ψηφιακή υποβολή δήλωσης συγκοµιδής,
σύµφωνα όχι µε στοιχεία του ΚΚΕ, αλλά µε στοιχεία της ΚΕΟ-
ΣΟΕ. Συνεπώς, βέβαια, δεν υπάρχουν ούτε τα εκτιµώµενα έσοδα
για το δηµόσιο. 

Τα ίδια αρνητικά µεγέθη του κλάδου εξαιτίας της κοινής αγρο-
τικής πολιτικής που ενισχύονται µε τον ειδικό φόρο κατανάλωσης
ανακοινώθηκαν και στη γενική συνέλευση της ΚΕΟΣΟΕ, όπου τα
στοιχεία είναι πολύ συγκεκριµένα. Ο ελληνικός αµπελώνας µει-
ώθηκε κατά 20% περίπου το 2015. Η οινοπαραγωγή µειώθηκε
κατά 30% περίπου τα τελευταία είκοσι πέντε χρόνια. Η κατανά-
λωση οίνου υποχώρησε τα τελευταία είκοσι χρόνια περίπου κατά
25%. Επίσης, η κατανάλωση ανά καταναλωτή έπεσε τα τελευταία
είκοσι χρόνια κατά 25%. 

Νοµίζουµε, λοιπόν, ότι είναι δικαιολογηµένη η αγωνία των µι-
κροµεσαίων οινοπαραγωγών γι’ αυτόν τον φόρο, διότι αφορά φυ-
σικά την επιβίωσή τους. Δεν φτάνει δηλαδή το αυξηµένο κόστος
παραγωγής, η φοροµπηχτική πολιτική της Κυβέρνησης, η αύ-
ξηση των ασφαλιστικών εισφορών και τα διάφορα χαράτσια,
τώρα έρχονται αντιµέτωποι και µε αυτόν τον ειδικό φόρο κατα-
νάλωσης στο κρασί. 

Σας υπενθυµίζω τι είπε ο Ευρωπαίος Επίτροπος Οικονοµικών
Υποθέσεων για τον ειδικό φόρο κατανάλωσης, ξεκαθαρίζοντας
ότι αποτελεί, όπως είπε, αποκλειστική επιλογή της Κυβέρνησης
και µόνο. Βέβαια, για εµάς, για το ΚΚΕ, όλοι σας, και οι προηγού-
µενες συγκυβερνήσεις ΠΑΣΟΚ-Νέας Δηµοκρατίας και η τωρινή
ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, έχετε σχεδιάσει από κοινού και υλοποιείτε αυτήν
τη φοροµπηχτική πολιτική εξόντωσης. Κανένας από εσάς δεν
είναι αθώα περιστερά. Τώρα βέβαια ο ένας ρίχνει τις ευθύνες
στον άλλον για να απαλλαγεί. 

Να σας θυµίσω ότι από το 2012 και οι τότε κυβερνήσεις Νέας
Δηµοκρατίας-ΠΑΣΟΚ χρέωναν στο ΔΝΤ την κατάρτιση της αντι-
λαϊκής λίστας, η οποία συµπεριελάµβανε από τότε την επιβολή
του πάγιου ειδικού φόρου στο κρασί, ενώ την είχαν καταρτίσει
από κοινού µε την τρόικα. Το ίδιο ακριβώς κάνετε και εσείς σή-
µερα. Αφαιµάζετε, δηλαδή, από κοινού τους εργαζόµενους ως
καταναλωτές, τον φτωχό αγρότη και πριµοδοτείτε τους οινοβιο-
µήχανους, δηλαδή το κεφάλαιο. 

Με βάση, λοιπόν, όλα τα παραπάνω, σας ρωτάµε πάρα πολύ
συγκεκριµένα τι σκοπεύετε να κάνετε. Με βάση και τα στοιχεία
που σας παραθέσαµε, θα καταργήσετε αυτόν τον παράλογο κα-
ταστροφικό ειδικό φόρο κατανάλωσης στο κρασί; 

Επίσης, θα ικανοποιήσετε το δίκαιο αίτηµα και την απαίτηση
των µικροµεσαίων αγροτών αµπελουργών, των αντιπροσώπων
που πήραν µέρος στην τελευταία γενική συνέλευση της ΚΕΟ-
ΣΟΕ, για να καταργηθεί αυτός ο ειδικός φόρος; 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Βουλευτά, για λόγους κοινοβουλευτικής τάξης θα ήθελα

να πω ότι έχω απαντήσει στο ίδιο θέµα σε δύο επίκαιρες ερωτή-
σεις που έχουν υποβληθεί, σε γραπτές ερωτήσεις και σε αναφο-
ρές. Όµως, θα απαντήσω και στη δική σας. Απλά πρόκειται για
ένα θέµα το οποίο νοµίζω ότι έχει εξαντληθεί κοινοβουλευτικά.
Δεν έχει νόηµα να επανερχόµαστε συνέχεια στο ίδιο πράγµα. 

Η Κυβέρνηση ήταν αναγκασµένη πριν έναν χρόνο µε τον
ν.4336 να πάρει σκληρά µέτρα, µετά από µια δύσκολη διαπραγ-
µάτευση. Και έχουµε εξηγήσει πολιτικά το πολιτικό οδοιπορικό
που µας ανάγκασε να φτάσουµε σ’ αυτήν τη συµφωνία.

Αντιλαµβάνοµαι πλήρως τη διαφωνία σας µε αυτά τα µέτρα.
Βέβαια, κάποια στιγµή, για λόγους πολιτικής ιστορίας, καλό θα
ήταν να ακούσουµε τη δική σας πολιτική πρόταση, το τι έπρεπε
να γίνει τότε και όχι γενικά και αόριστα να κάνετε µια κριτική στην
Κυβέρνηση. Αν έχετε το πολιτικό δικαίωµα της κριτικής χωρίς κα-
τάθεση πρότασης, το αντιλαµβάνοµαι.

Σε ό,τι αφορά, όµως, το συγκεκριµένο θέµα, επειδή το επανα-
φέρετε χωρίς να λέτε το ιστορικό, φέραµε µία διάταξη για ΦΠΑ
στην εκπαίδευση, επακολούθησαν διαδικασίες, είχαµε εκλογές,
έγινε µεγάλη συζήτηση στην ελληνική κοινωνία και η ελληνική
Κυβέρνηση προσπάθησε να βρει µέτρα τα οποία θα µπορούσαν
να είναι αντισταθµιστικά, ισοδύναµα φορολογικά, έτσι ώστε να
αφαιρέσουµε τον ΦΠΑ από την παιδεία. Σε εκείνο το διάστηµα
δεν ακούσαµε να καταθέτετε κάποια πρόταση να αντικαταστή-
σουµε τα έσοδα από τον ΦΠΑ στην παιδεία µε κάποιο άλλο
έσοδο.

Η Κυβέρνηση µέσα στη διαπραγµάτευση κατάφερε και έφερε
αυτά τα µέτρα. Ένα από αυτά ήταν και το συγκεκριµένο µέτρο.
Για το συγκεκριµένο µέτρο τα προβλήµατα τα ξέρουµε πάρα πο-
λύ καλά. Είµαστε σε διαρκή επαφή µε τον χώρο των οινοποιών.
Στηρίζουµε την ελληνική οινοποιία, η οποία δίνει τις µάχες της
και πάει πολύ καλά, για παράδειγµα, στο θέµα των εξαγωγών.
Τη στηρίζουµε µε κάθε µέτρο. Καταλαβαίνουµε απολύτως τα
προβλήµατα που δηµιουργεί η συγκεκριµένη φορολογία, αλλά
δεν µπορούµε να κάνουµε κάτι διαφορετικό.

Σε ό,τι αφορά γενικότερα το θέµα αυτό, έχουµε πάρει συγκε-
κριµένα µέτρα για να έχει αποτελέσµατα ο συγκεκριµένος φό-
ρος. Θα σας καταθέσω µια σειρά από έγγραφα που θα πω στη
δευτεροµιλία µου. Έχουµε κάνει και συγκεκριµένο επιχειρησιακό
σχέδιο το οποίο από τις αρχές Αυγούστου έχει πάει στις ελεγ-
κτικές υπηρεσίες, για να έχει αποτέλεσµα η συγκεκριµένη διαδι-
κασία.

Σε ό,τι αφορά, λοιπόν, το συγκεκριµένο µέτρο, επιτρέψτε µου
να κάνω µια γενική αναφορά. Αυτά τα µέτρα που ψηφίσαµε µε
τον ν.4336 δεν είναι µέτρα που εκφράζουν το ιδεολογικό µας
DNA ή µέτρα τα οποία θα έχουµε µόνιµα στην Ελλάδα. Είτε
αφορά τον φόρο στο κρασί είτε αφορά τον ΕΝΦΙΑ, είναι µέτρα
τα οποία κάναµε για να κρατήσουµε τη χώρα σε µια πορεία µέσα
από µια πολιτική αναγκαιότητα και όχι µέσα από µια πολιτική επι-
λογή. Όταν µπορέσουµε δηµοσιονοµικά να κάνουµε κάτι διαφο-
ρετικό, θα αρχίσουν αυτά τα µέτρα κλιµακωτά να αλλάζουν
κατεύθυνση, φορολογικό περιεχόµενο και να έχουµε άλλη στό-
χευση. Δεν είναι αυτά τα οποία θα έχουµε µόνιµα στην Ελλάδα.
Το έχουµε εξηγήσει αυτό πάρα πολλές φορές.

Μια και είπα γι’ αυτά, επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε -γιατί
άκουσα πάρα πολλά περί ΕΝΦΙΑ σε αυτή την Αίθουσα προηγου-
µένως χωρίς να µπορέσω να απαντήσω- να πω ότι ο ΕΝΦΙΑ είναι
ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα. Ο ΕΝΦΙΑ για το 2016 -γιατί σχε-
τίζεται µε τα θέµατα φορολογίας που βάζετε στην ερώτησή σας-
παρά την καταστροφολογία, τη µαυρίλα, την παραπληροφόρηση
που προσπάθησαν να κάνουν συγκεκριµένα µέσα µαζικής ενη-
µέρωσης, συγκεκριµένα πολιτικά κόµµατα, έρχεται τελικά µπού-
µερανγκ σε αυτούς. Διότι οι πολίτες, βλέποντας σήµερα τα
εκκαθαριστικά τους, διαπιστώνουν ότι το 92% από τα 7,4 εκα-
τοµµύρια εκκαθαριστικά που έχουν βεβαιωθεί δεν έχει καθόλου
ΕΝΦΙΑ, γιατί είναι κάτω από 1 ευρώ -δεν θα βγει καθόλου εκκα-
θαριστικό- ή έχει τον ίδιο ΕΝΦΙΑ µε πέρυσι ή έχει λιγότερο ΕΝΦΙΑ
από πέρυσι ή έχει ΕΝΦΙΑ µέχρι 10 ευρώ. Όλη η προηγούµενη
προπαγάνδα, λοιπόν, κατέρρευσε γι’ αυτούς που δεν έχουν ούτε
πολιτική στρατηγική ούτε έχουν έναν σχεδιασµό για το τι πρό-
κειται να γίνει.

Στα συγκεκριµένα ερωτήµατα, όµως, της ερώτησής σας για
να σας διευκολύνω, εγώ θα σας καταθέσω έγγραφο της Γενικής
Διεύθυνσης Τελωνείων και Ειδικών Φόρων Κατανάλωσης, η
οποία κάνει και πολύ καλή ελεγκτική δουλειά σε αυτούς τους το-
µείς, το έγγραφο που έχω στείλει στην ΓΓΔΕ πρόσφατα, µετά
από αίτηµα του Συνδέσµου Ελληνικού Οίνου, για να ενταθούν οι
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έλεγχοι αυτή την περίοδο ακριβώς για να έχει αποτελεσµατικό-
τητα ο φόρος και, τέλος, χρήσιµα στατιστικά στοιχεία τα οποία
έχω δώσει σε απάντηση στον κ. Μπασιάκο σε γραπτό ερώτηµα
και τα οποία δεν έχουν αναρτηθεί ακόµα στο site της Βουλής,
γιατί τώρα δόθηκε η γραπτή απάντηση. Αυτά για καλύτερη ενη-
µέρωσή σας.

Σας καταθέτω, λοιπόν, τα πλήρη στοιχεία για να έχετε καλύ-
τερη εικόνα.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ.
Τρύφων Αλεξιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, είπατε αρχικά

ότι εξαντλήσατε κοινοβουλευτικά το θέµα.
Θα σας θυµίσω ότι το ΚΚΕ πολύ νωρίτερα από άλλους Βου-

λευτές άλλων κοµµάτων κατέθεσε τη συγκεκριµένη ερώτηση
προς εσάς, ανεξάρτητα αν τα άλλα κόµµατα και οι Βουλευτές
των άλλων κοµµάτων παρακολουθούν κατά πόδας το πώς ακρι-
βώς παρεµβαίνει το ΚΚΕ στη Βουλή και τι ερωτήσεις καταθέτει.

Είστε, όµως, υποχρεωµένος, ανεξάρτητα από αυτό, να απαν-
τήσετε σε όλες τις επίκαιρες ερωτήσεις, αναφορές και ερωτή-
σεις που αφορούν είτε αυτό το θέµα είτε κάποιο άλλο. Άρα,
λοιπόν, είναι ένα θέµα που υποχρεούσθε να απαντήσετε και στο
κάτω-κάτω, δεν εξαντλείται, διότι δεν καταργείτε τον ειδικό φόρο
κατανάλωσης. Και µάλιστα, λέτε εδώ ότι θα εντείνετε τους ελέγ-
χους, για τους οποίους θα πω παρακάτω.

Είπατε επίσης για τα αντισταθµιστικά µέτρα. Γνωρίζετε πολύ
καλά ότι η πολιτική πρόταση του ΚΚΕ, η πολιτική στάση του ΚΚΕ
απέναντι στην πολιτική τη δική σας είναι εκ διαµέτρου αντίθετη,
είναι µια πολιτική ρήξη απέναντι στο µεγάλο κεφάλαιο, στην πο-
λιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στην Κοινή Αγροτική Πολιτική,
γιατί ακριβώς αποτελεί την ταφόπλακα των µικροµεσαίων παρα-
γωγών, των εργαζοµένων συνολικά. 

Άρα, θα µπορούσε το ΚΚΕ να θέσει ένα ζήτηµα αντισταθµιστι-
κών µέτρων, που εσείς το προβάλατε επικοινωνιακά για να συ-
σκοτίσετε την πραγµατικότητα, να µπερδέψετε τους εργαζόµε-
νους, θεωρώντας ότι είτε µε το ένα είτε µε το άλλο αντισταθµι-
στικό µέτρο θα γλυτώσει κάποιος κλάδος, κάποιος τοµέας οικο-
νοµίας, κάποιοι εργαζόµενοι; Ξεγελάτε τον κόσµο µε όλα αυτά
τα επικοινωνιακά τρικ, διότι είτε τον φόρο στην παιδεία είτε τον
φόρο στο κρασί πάλι οι εργαζόµενοι θα τον πληρώσουν, πάλι οι
αγρότες, πάλι οι εκπρόσωποι στον κλάδο της παιδείας.

Από εκεί και µετά, όλος σας ο καηµός είναι το πώς θα εντείνετε
τους φοροελέγχους για τον εντοπισµό τυχόν παράνοµης παρα-
γωγής και διακίνησης κρασιού, για την πάταξη δήθεν της φορο-
διαφυγής. Αυτά είπατε και στις 28 του µήνα σε δικές σας δη-
λώσεις. Δηλαδή, τι µας λέτε; Μας λέτε ότι το 83% των αµπελουρ-
γών που δεν προέβησαν σε ψηφιακή υποβολή δήλωσης συγκο-
µιδής είναι φοροφυγάδες, είναι απατεώνες. Δηλαδή, θα στρα-
φείτε εσείς και οι δικοί σας έλεγχοι στο 83% των αµπελουργών.
Αυτό µας λέτε. 

Όχι, κύριε Υπουργέ, παράνοµοι δεν είναι οι αµπελουργοί, πα-
ράνοµος είναι ο φόρος που επιβάλλεται και η ληστρική φοροµ-
πηχτική σας πολιτική. Ενεργείτε κατ’ εντολήν των βιοµηχάνων,
οι οποίοι, λόγω της µείωσης της κατανάλωσης, θέλουν να ξεµ-
περδεύουν µε τους µικρούς, για να συγκεντρώσουν στα χέρια
τους και τη γη και την παραγωγή, να ελέγξουν όλο το κύκλωµα
παραγωγής, εµπορίας και διακίνησης του κρασιού, προκειµένου
να διασφαλίσουν την απρόσκοπτη κερδοφορία τους. Αυτούς και
τις επιδιώξεις υπηρετεί η δική σας πολιτική, η Κυβέρνησή σας,
όπως και τα άλλα κόµµατα της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ, όλοι ακριβώς την ίδια ρότα, πώς, δηλαδή, θα ενταθούν
οι έλεγχοι, πώς θα παταχθεί η παραοικονοµία, που η ίδια η πολι-
τική σας εκτρέφει και τώρα φυσικά υποκριτικά έρχεστε να πείτε
πώς θα την πατάξουµε αυτήν την παραοικονοµία. 

Αναζητήστε τους φοροφυγάδες σε αυτούς που τα συµφέ-
ροντα εσείς υπερασπίζεστε, στους επιχειρηµατικούς οµίλους,

στους βιοµήχανους, τους εφοπλιστές, στους µεγαλοξενοδό-
χους, στους οινοβιοµήχανους, που απαλλάσσετε µε χαριστικές
ρυθµίσεις από δηµοτικά τέλη, µε φοροασυλία και προνόµια που
τους δίνετε αφειδώς µέσω των αναπτυξιακών νόµων. Κουβέντα
για το ποιος χάνει και ποιος κερδίζει. 

Και θα σας µεταφέρω και µια εικόνα από µια κατ’ εξοχήν δυ-
ναµική αµπελοοινική περιοχή, τον Νοµό Ηρακλείου, σε µια πε-
ριοχή όπου γενιές και γενιές µεγάλωσαν, σπούδασαν, έφτιαξαν
νοικοκυριό από το αµπέλι και τα προϊόντα του, τη σταφίδα, το
κρασί, το επιτραπέζιο, όπως και από το λάδι και η πολιτική της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, των δι-
κών σας κυβερνήσεων, έρχονται σήµερα και κατεδαφίζουν. 

Κάποιοι µεγαλοεπιχειρηµατίες οινοποιοί –και µε αφορµή τον
ειδικό φόρο- κάνουν ωµό εκβιασµό στους παραγωγούς, λέγον-
τάς τους ξέρετε τι; Εµείς, λέει, έχουµε το φόρο, αυτές τις τιµές
δίνουµε. Έχουµε κόστος, τον φόρο, τα έξοδα εµφιάλωσης και
ένα σωρό άλλα πράγµατα. Λένε στους παραγωγούς «φέρτε τα
σταφύλια σας και θα πληρωθείτε του χρόνου». Άλλος τους λέει
το 30% της πληρωµής τα Χριστούγεννα και τα υπόλοιπα –στην
καλύτερη περίπτωση- τον Ιούνιο. Να, λοιπόν, πώς εκβιάζουν µε-
τακυλύοντας τον ειδικό φόρο στον ίδιο τον παραγωγό.

Οι µικροµεσαίοι αγρότες, δηλαδή, δεν έχουν κόστος; Τα φάρ-
µακα, τα εφόδια, το πετρέλαιο, το κόστος συγκοµιδής, αυτά δεν
είναι κόστος; Δεν καταστρέφουν τη µικροµεσαία παραγωγή;
Αυτή είναι η µεγαλύτερη παρανοµία, που ούτε θέλετε, αλλά ούτε
και µπορείτε να πατάξετε. Η παρανοµία είναι σύµφυτη µε τον ίδιο
τον καπιταλιστικό τρόπο παραγωγής και έχει την αφετηρία της
στην επιδίωξη εξασφάλισης του µέγιστου κέρδους από τους οι-
νοβιοµήχανους, από τα καρτέλ, τους µεσάζοντες, τους µεγαλέµ-
πορους. Με τι τιµές νοµίζετε ότι πάνε στα οινοποιεία τα σταφύλια
τους οι παραγωγοί; 

Για τη σουλτανίνα, που βγάζει άσπρο κρασί και ρετσίνα, είναι
από 17 έως 20 λεπτά το κιλό. Ούτε όσο κοστίζει ένα τσιγάρο, όχι
πακέτο, ένα τσιγάρο του πακέτου, κύριε Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, ο-
λοκληρώστε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Το ίδιο κάνουν και οι συνεταιριστικές ενώσεις Ηρακλείου και

Πεζών. Αυτές είναι οι συνεταιριστικές ενώσεις, που έφτιαξαν η
Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, που συνεχίσατε εσείς µε τους
δικούς σας νόµους, µετατρέποντας από ενώσεις παραγωγών σε
ενώσεις κεφαλαιούχων, που δίνουν εξευτελιστικές τιµές για τα
µαύρα ποικιλιακά σταφύλια, όπως το syrah, 30 έως 40 λεπτά το
κιλό -ούτε ένα µικρό µπουκαλάκι νερό- και αυτά χρωστούµενα.

Αυτή, λοιπόν, είναι η πολιτική σας, που έρχεται να κατεδαφίσει,
στην κυριολεξία να κονιορτοποιήσει ό,τι απέµεινε από τη µικρή
και µεσαία παραγωγή και φυσικά επιτείνεται το πρόβληµα, κύριε
Πρόεδρε, διότι υπάρχει το πρόβληµα της ανοµβρίας φέτος
στους παραγωγούς. Δεν βγάλανε µεγάλη παραγωγή και στα στα-
φύλια και στο λάδι. Και έρχεται να επιτείνει ακόµη περισσότερο
αυτήν την απελπισία των παραγωγών.

Το ΚΚΕ, κύριε Υπουργέ, έχει πολιτική πρόταση, αλλά η πολι-
τική πρόταση δεν µπαίνει στον στενό κορσέ της δικής σας πολι-
τικής, της πολιτικής υποταγής στα µονοπώλια, στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, ούτε έχουµε συνεταιράκια την τρόικα, το «κουαρτέτο»,
το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τρά-
πεζα. Όχι, µιλάµε για πολιτική ρήξης και ανατροπής αυτής της
πολιτικής, για µια άλλη κοινωνία µε λαϊκή εξουσία, όπου πραγ-
µατικά ο µικρός και µεσαίος παραγωγός θα συνεταιριστεί, δεν
θα καταστραφεί, αλλά αυτό αποτελεί αγώνα διαρκή των εργαζο-
µένων, σηµαίνει ότι ο λαός πρέπει να πάρει την υπόθεση στα
χέρια του, να ξεσηκωθεί. Γι’ αυτό και καλούµε όλους τους αγρό-
τες, τους εργαζόµενους και τους επαγγελµατίες στις 9 του Σε-
πτέµβρη στη Θεσσαλονίκη στο µεγάλο συλλαλητήριο, που ορ-
γανώνει το ΠΑΜΕ και άλλες ταξικές και συνδικαλιστικές οργα-
νώσεις, το ταξικό συνδικαλιστικό κίνηµα, απέναντι σε αυτήν την
πολιτική που εφαρµόζει η Κυβέρνηση, η Ευρωπαϊκή Ένωση και
όλο τον συρφετό της ευρωενωσιακής πολιτικής.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
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ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Δεν θα χρειαστώ τον τριπλά-
σιο χρόνο από αυτόν που προβλέπει ο Κανονισµός, όπως µε
ευγένεια παραχωρήσατε στον κύριο Βουλευτή, για να απαντήσω.
Απλά εγώ θα προσπαθήσω να ξεκαθαρίσω κάποια πράγµατα, για
να µην δηµιουργηθεί κάποια παρανόηση.

Κύριε Βουλευτά, δεν θα σας ακολουθήσω στην προσπάθειά
σας την πολιτική αντιπαράθεση να τη ντύσετε µε διάφορα σκο-
τεινά συµφέροντα και µια συνωµοσιολογία και ότι αυτή η Κυβέρ-
νηση, γιατί είπατε βαριές εκφράσεις, υπηρετεί µεγαλοβιοµήχα-
νους και φέρνει χαριστικές ρυθµίσεις.

Φέρτε µου σε ποια προηγουµένη περίοδο έχουν γίνει σε όλους
αυτούς τους «µεγάλο-» που είπατε, για να µην χάσω χρόνο για
να τους πω, τόσοι πολλοί φορολογικοί έλεγχοι. Φέρτε µου σε
ποια προηγούµενη περίοδο είδατε τέτοια αποτελέσµατα. Πείτε
µου πότε στο παρελθόν αυτοί οι οποίοι, όχι απλά είχαν φορολο-
γική ασυλία, αυτοί οι οποίοι καθόριζαν τη φορολογική πολιτική
και τους φορολογικούς ελέγχους σε φιλικά και σε αντίθετα πρό-
σωπα είχαν τέτοιους ελέγχους, όπως γίνεται αυτήν την περίοδο.

Θα ξεπεράσω, όµως, αυτήν εδώ...
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Μέσα εκεί συµπεριλαµβάνε-

ται...
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Νοµίζω ότι ο τριπλάσιος χρόνος που είχατε από την οµιλία
σάς έδωσε τη δυνατότητα να πείσετε αυτούς, που µας ακούνε.
Οι δυο µας είµαστε στη Βουλή, οι δυο µας και ο κύριος Πρό-
εδρος. Σεβαστείτε, λοιπόν, το ότι εγώ δεν διέκοψα καθόλου.

Σε ό,τι αφορά, όµως, το θέµα των ελέγχων, να είναι σαφές ότι
ελέγχους θα κάνουµε και γι’ αυτήν τη φορολογία και για οποι-
αδήποτε άλλη φορολογία, διότι εµείς δεν παίζουµε µε τις τύχες
τους ελληνικού λαού. Έχουµε κάνει µια συµφωνία, πρέπει να
υλοποιηθεί ένας προϋπολογισµός, πρέπει να έχουµε συγκεκρι-
µένα έσοδα. Κάποια στιγµή αυτό που σας ζητάω -όχι προσωπικά,
αλλά πολιτικά- είναι να απαντήσετε: Δεν θέλετε να έχουµε αυτόν
τον φόρο. Θέλετε να έχουµε κάποιον άλλον φόρο στη θέση του;
Δεν θέλετε να έχουµε ΕΝΦΙΑ. Θέλετε να έχουµε φόρο στην πε-
ριουσία; Και αν θέλετε να έχουµε φόρο στην περιουσία, σε ποια
περιουσία και µε ποιον στόχο είσπραξης; 

Επιτέλους, καταθέστε µια πρόταση. Αυτό σας είπα εγώ. Διότι
η πολιτική µας διαφορά είναι ότι θέλετε να έχετε έναν διαρκή
ρόλο πολιτικού εισαγγελέα, χωρίς να καταθέτετε πολιτική πρό-
ταση. Πολιτική διαφορά βεβαίως και έχουµε.

Σε ό,τι αφορά, λοιπόν, τον συγκεκριµένο φόρο, εξηγήσαµε την
αναγκαιότητα, που µας οδήγησε στην επιβολή αυτού του φόρου,
εξηγήσαµε γιατί πήραµε αυτήν την απόφαση και κάνουµε ό,τι
είναι δυνατόν για να πετύχει φορολογικά το Υπουργείο Οικονο-
µικών, έτσι ώστε να έχουµε έσοδα από εκείνες τις πηγές και από
αυτούς που δεν πλήρωναν τόσα χρόνια, ώστε να µπορούµε να
ελαφρύνουµε άλλες κατηγορίες πολιτών. 

Είναι σαφέστατο ότι και αυτός ο φόρος και µια σειρά από άλ-
λους φόρους, που αναγκαστήκαµε είτε να διατηρήσουµε είτε να
νοµοθετήσουµε αυτόν το χρόνο, είναι φόροι οι οποίοι θα επανε-
ξεταστούν στο λογικό πλαίσιο των αλλαγών που θα έχουν, προ-
σπαθώντας να ξεφύγουµε από την εποπτεία και να πάµε σε ένα
διαφορετικό οικονοµικό µοντέλο. Είναι σαφέστατη, λοιπόν, η

στάση της Κυβέρνησης. Είναι σαφής και η πολιτική διαφορά που
έχουµε. Να είστε, όµως, σίγουρος ότι εµείς µε τα δηµόσια οικο-
νοµικά δεν θα παίξουµε ούτε θα προσπαθήσουµε να ξεγελά-
σουµε είτε τους πολίτες είτε τη Βουλή.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε Υ-

πουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα συζητηθεί η δεύτερη µε

αριθµό 1181/23-8-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της
Βουλευτού Χαλκιδικής κ. Σωτηρίας Βλάχου του Λαϊκού Συνδέ-
σµου-Χρυσή Αυγή προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής, σχετικά µε την «ασυνειδησία των χειριστών σκαφών
γρι-γρι και µε τα εγκαταλελειµµένα αλιευτικά σκάφη, που προ-
καλούν προβλήµατα στη διώρυγα της Νέας Ποτίδαιας», λόγω
κωλύµατος -ανειληµµένες υποχρεώσεις- του Υπουργού Ναυτι-
λίας και Νησιωτικής Πολιτικής.

Επίσης, δεν θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 1178/22-8-2016
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αρκαδίας της
Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Οδυσσέα Κων-
σταντινόπουλου προς τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής
Ανασυγκρότησης, σχετικά µε την έκδοση κοινής υπουργικής
απόφασης για τον χαρακτηρισµό ως πληµµυροπαθών των περιο-
χών της Αρκαδίας, που επλήγησαν από τη θεοµηνία του Ιουνίου,
λόγω κωλύµατος της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Εσωτε-
ρικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης.

Δεν θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 1176/22-8-2016 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Έβρου της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Αναστασίου Δηµοσχάκη προς τον Υπουργό Οικο-
νοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, σχετικά µε την κατάσταση των
κόκκινων δανείων στον Έβρο και τη Θράκη, λόγω απουσίας του
αρµόδιου Υπουργού κ. Γεώργιου Σταθάκη στο εξωτερικό.

Δεν θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 1182/23-8-2016 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ευβοίας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου Μίχου προς τον Υπουρ-
γό Οικονοµικών, σχετικά µε τη «σκανδαλώδη πώληση της «ΤΡΑΙ-
ΝΟΣΕ» έναντι του ευτελούς τιµήµατος των 45 εκατοµµυρίων
Ευρώ», λόγω απουσίας του κυρίου Υπουργού Ευκλείδη Τσακα-
λώτου στο εξωτερικό.

Δεν θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 1180/23-8-2016 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνα-
νίας του Κοµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Μωραΐ-
τη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχε-
τικά µε τον αποκλεισµό από την συνδεδεµένη ενίσχυση, µε κρι-
τήριο το άπιαστο όριο των 120 κιλών γάλα ανά ζώο, για χιλιάδες
κτηνοτρόφους µε εγχώριες φυλές εντατικής βοσκής, λόγω κω-
λύµατος του ερωτώντος Βουλευτή.

Ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 20.10’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τρίτη 30 Αυγούστου 2016 και ώρα 18.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερή-
σια διάταξη που έχει διανεµηθεί.

14654 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ  ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


